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Vážení čtenáři, členové Svazu!
V posledních týdnech jsem mnohokrát slyšel, že letos bude 
nejkrutější zima za posledních mnoho let. Naposledy mi to 
se zaujetím popisoval taxikář cestou na konferenci plynařů. 
Energetikům by se tato varianta vývoje zimy docela zamlouvala, 
ale spotřebitel by zase rád viděl finální vyúčtování s přeplatkem. 
Jak dopadne toto přirozené napětí různých zájmů, vyhodnotíme 
až za pár měsíců. Uvidíme, zda citát slavného britského ekonoma 
Ronalda H. Coaseho, který říká: „Co se týče předpovídání budoucnosti 
mají ekonomové a meteorologové mnoho společného,“ bude 
po letošní topné sezoně více či méně pravdivý.
Co však víme zcela určitě, že následující měsíce budou pro 
energetiku v EU, a u nás zvlášť, mimořádné. Čeká nás schválení 
Aktualizované státní energetické koncepce a s ní Surovinové politiky 
ČR. Dále nás čeká horká půda v Parlamentu ČR při projednávání 
novel energetického zákona a zákona o podporovaných zdrojích 
energie. Nemůžeme přehlédnout důležitou debatu o implementaci 
cílů EU 2030. V neposlední řadě probíhají poslední minuty 
nastavovaní národních programů pro čerpání dotací v období 
2014 – 2020. Aby toho nebylo málo, nejen celá Evropa sleduje vývoj 
konfliktu na Ukrajině a jeho dopad na dostupnost plynu a jeho ceny 
v členských státech EU.
Úspěch byznysu by v demokratických krajinách neměl tolik záviset 
na rozhodování politiků. Energetika je však oborem, který i z důvodu 
národní bezpečnosti výše uvedené pravidlo popírá a ingerence 
státních či evropských instituci může rentabilitu jednotlivých 
technologií zcela zvrátit. S napětím proto sledujeme, jak se zejména 
česká politická reprezentace utká s těmito nelehkými tématy, 
kde navíc spolu nelítostně bojují protichůdné zájmy politiků 
i podnikatelů. Zde patří poděkování za to, že náš expertní tým 
dokázal nalézt shodu na společných stanoviscích. 
Předchozích několik vlád se rozhodnutím buď zcela vyhnulo, nebo 
pro nedostatek odvahy nedokázalo rozpracovanost dokončit. 
Příkladem může být právě Aktualizovaná státní energetická 
koncepce, kterou již zdědila třetí vláda. Moc bych si přál, aby až 
budou politici usedat k vánočním stromkům svítícím díky námi 
vyrobené energii, měli již za sebou odvážná rozhodnutí, která budou 
ku prospěchu budoucnosti české energetiky a spotřebitelů. 
Protože tento příspěvek je otištěn v listopadovém čísle, nemohu 
se v závěru neohlédnout za výročím, které si letos připomínáme. 
Všechny svíčky na místech, kde se odehrávaly naše dějiny, 
by mohly být cynikem označeny za neefektivní způsob využití 
energie a zatížení klimatu. Nicméně tato energie dává smysl 
našemu žití a tvoří hodnoty našeho bytí. Moc bych si přál, 
aby průmysloví podnikatelé a manažeři v dobách svobody 
využívali svou energii nejen ke kumulování zisků, ale také 
k budování hodnot, které přetrvají a budou jistotou, i když třeba 
přijdou kruté zimy.

Jan Rafaj
viceprezident  

Svazu průmyslu a dopravy ČR



Podzim v energetice: čas rozhodování
Energetika v ČR je nyní v „klidu před velkou bouří“. Krátí se totiž čas na přijetí zásadních 
rozhodnutí ohledně jejího směřování v dalších desetiletích. EU čeká rozhodování 
o klimatických cílech a situace kolem dodávek plynu z východu je nepřehledná.

Český průmysl (a nejen on) již více než deset let čeká 
na rozhodnutí, kterým směrem se naše energetika vydá. Stále 
totiž zůstává v platnosti Státní energetická koncepce přijatá 
již v březnu roku 2004. První varianta aktualizace této, dnes 
již zastaralé koncepce, byla vládě předložena před třemi lety, 
po několika připomínkových řízeních a dokončení procesu 
posouzení vlivu na životní prostředí je jí nyní její finální verze 
předložena ke schválení, ke kterému by mělo dojít do konce 
tohoto roku. 
Měla by ale být schválena? Objevují se totiž hlasy, že 
v kontextu současné nejasné bezpečnostní energetické situace 
by bylo možná lépe s jejím schválením vyčkat. Svaz průmyslu 
a dopravy (SP ČR) ovšem právě proto má za to, že je nutné 
Státní energetickou koncepci přijmout právě nyní a jasně tak 
říci, kterým směrem se má česká energetika ubírat. Protože 
pokud vláda konečně nenastaví transparentní, předvídatelné 
a dlouhodobě stabilní podmínky pro investice do energetiky, 
naše zařízení zastarají a nebude čas na jejich náhradu. Nehledě 
na zásoby uhlí, které nám při současném nastavení těžebních 
limitů dojdou v roce 2025.

Surovinová politika 
Již několik vlád odpověď na tuto otázku odložilo nebo se 
alespoň neodhodlalo říci, čím a jak nahradit uhlí v našem 
energetickém mixu. Dle SP ČR ovšem musí být jasný postoj 
formulován v surovinové politice státu a následné komplexní 
novelizaci horního práva. Jestliže se u nás po roce 2025 nemá 
dále těžit uhlí, je čistě politické rozhodnutí, nicméně je nutné 
ho konečně učinit, stejně tak jako je nutné říci, čím bude 
v takovém případě výroba energie z uhlí nahrazena. Neboť 
připravit se lze na jakýkoliv scénář, ale jen do doby „za pět 
minut dvanáct“, ne později.

Jaderný program
Na základě výzvy SP ČR bylo usnesením tripartity ze dne 30. 
června 2014 uloženo vládě, aby do konce tohoto roku připravila 
koncept rozvoje jaderné energetiky ČR. Čeští energetici nutně 
potřebují znát, jestli bude stát podporovat výrobu z jádra nebo ne. 
Příprava tendrů na výstavbu případných nových jaderných bloků 
zabere hodně času, natož realizace výstavby. A když připustíme 
omezenost potenciálu výroby energie z obnovitelných zdrojů 

+ILU – 
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v naší zeměpisné šířce a současnou stopku výrobě energie z uhlí, 
pak se logicky dobereme k dilematu výběru ze dvou možností – 
plyn nebo jádro. Ve Velké Británii už si vybrali: výstavba jaderné 
elektrárny Hinkley Point dostala zelenou i od Evropské komise 
a v současné době se podepisují první kontrakty s budoucími 
odběrateli. Vyberme si také.

Jednotné povolovací řízení
V důsledku takzvaného „infringementu“ Evropské komise byla 
připravena novela zákona o posuzování vlivů na životní prostředí, 
kterou nyní schvaluje Poslanecká sněmovna. Jelikož je tato 
vynucená novela vzhledem k neúnosně dlouhé době přípravy 
jakékoliv větší stavby (nejen) v energetice naprosto nedostatečná, 
SP ČR inicioval zahájení okamžité revize komplexního systému 
stavebního práva, jehož výsledkem má být jednotné povolovací 
řízení, které má především zrychlit a zefektivnit proces 
povolování staveb, zajistit právní stabilitu a stanovit závazné 
procesní lhůty a také snížit související administrativu.

Klimaticko-energetické cíle 2030
Evropská rada 23. října 2014 na summitu v Bruselu rozhodla 
o závazném cíli snížení emisí skleníkových plynů o 40 % 
na evropské i na národní úrovni a o zvýšení podílu výroby 
energie z obnovitelných zdrojů na nejméně 27 % (závazné 
na úrovni EU). V případě cíle pro energetickou účinnost rozhodla 
o nezávazném (indikativním) cíli ve výši 27 %.
SP ČR vnímá přijetí těchto cílů jako ambiciózní a nákladově 
náročné politické rozhodnutí. Kulantně řečeno – považujeme 
přijetí těchto cílů z navržených řešení tím „nejméně špatným“, 
jaké snad bude naše ekonomika schopna zvládnout. Další 
přijatý cíl – propojit energetické sítě v Evropě na úrovni 15 % – 
je sice správný, nicméně jeho realizace bude vzhledem k časové 
náročnosti infrastrukturních projektů náročná. Jako klíčový 
mezník dalšího vývoje pak vidíme celosvětový klimatický summit 
v Paříži v roce 2015. Buď se největší celosvětoví znečišťovatelé 
ovzduší (kteří rozhodně nepocházejí z Evropy) přidají, nebo bude 
celý koncept klimaticko-energetických cílů k ničemu – vždyť 
tolik emisí, kolik my ušetříme za rok, stihnou vyprodukovat 
v Číně za jediný týden.

Nový model OZE
Díky příspěvkům na podporu energie vyrobené z obnovitelných 
zdrojů u nás stále platí velcí spotřebitelé energie (především 
průmyslové podniky) za elektrickou energii o zhruba 16 % více 
než je unijní průměr (tedy zhruba o 30–40 % více než srovnatelné 
podniky ve Francii, Belgii nebo Polsku). Poplatky na obnovitelné 
zdroje energie (OZE) firmám v energeticky náročných odvětvích 
v průměru seberou 29 % zisku před zdaněním.
Situaci má vyřešit nový tarifní model, kdy bude výše příspěvku 
na OZE vztažena na rezervovanou kapacitu na různých 
úrovních napětí, přičemž příspěvek ze státního rozpočtu by 
řešil dorovnání plateb malých spotřebitelů tak, aby nová 
úprava neznamenala zvýšení cen elektrické energie malým 
odběratelům, tedy domácnostem. Tento model je součástí novely 
energetického zákona, kterou by měla v nejbližších dnech 
projednat Poslanecká sněmovna.
Podzim tedy bude v energetice časem rozhodování. Venku 
žloutne listí, dny se i díky přechodu na zimní čas razantně 
krátí, je třeba topit a více svítit. Topme a sviťme úsporně 
a ekologicky, ale ne za každou cenu. Současná rozhodnutí 
ovlivní energetiku na mnoho let dopředu. Přejme tedy 
politickým činitelům při jejich rozhodování uvážlivost, ale 
i odvahu a razanci na potřebné změny, byť některé nemusí být 
populární a mohou jít proti proudu EU.

Tomáš Rousek
Sekce hospodářské politiky SP ČR
trousek@spcr.cz

HORKý PODZIM V ENERGETICE:
•	 Aktualizace státní energetické koncepce (ASEK) musí být 

přijata do konce roku.
•	 SP ČR důrazně požaduje komplexní novelizaci 

horního práva.
•	 Vláda se zavázala připravit do konce roku koncepci 

rozvoje jaderné energetiky.
•	 SP ČR inicioval zahájení okamžité revize komplexního 

systému stavebního práva, jehož výsledkem má být 
jednotné povolovací stavební řízení.

•	 Klimaticko-energetické cíle Evropy jsou příliš ambiciózní. 
Potvrdí je Světový klimatický summit v Paříži 2015?

•	 V parlamentu se projednává novela energetického 
zákona s novým modelem podpory obnovitelných zdrojů, 
jejíž schválení je žádoucí.

Bližší podrobnosti najdete na těchto odkazech:
•	 stanovisko SP ČR k poslední verzi ASEK na http://www.

spcr.cz/images/%C4%8D._66_Stanovisko_k_ASEK.pdf
•	 výzvu SP ČR vládě ČR k řešení energetické budoucnosti 

země na http://www.spcr.cz/tiskove-zpravy/byznys-
vyzval-vladu-chceme-vedet-co-bude-dal-s-jadrem

•	 společnou výzvu SP ČR a HK ČR ohledně jednotného 
povolovacího řízení na http://www.spcr.cz/images/
media/komunike.pdf

•	 postoj SP ČR ke klimaticko-energetickým cílům EU 2030 
na http://www.spcr.cz/tiskove-zpravy/sp-cr-naplnit-cile-
v-oblasti-energetiky-bude-drahe.
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Dílčí novela horního zákona ohrožuje 
celé české hospodářství
Cílem připravované novely horního zákona má být přísun peněz do státního rozpočtu. 
Její zavedení do praxe by však bylo kontraproduktivní – těžební společnosti přijdou o zisk 
a sníží se objem peněz vybraných na daních. Důsledkem bude i růst nezaměstnanosti.

Žijeme v době plné paradoxů. Domácí hnědé uhlí nikdy nebylo 
atraktivnější než dnes. Je ekonomicky výhodné, z nerostných 
surovin nejvýznamnější a jeho využití ekologicky šetrnější než 
kdy předtím. Stát se přesto už řadu let chová, jako kdyby s ním 
vůbec nepočítal. Neustále oddaluje rozhodnutí o zpřístupnění 
uhlí za územními limity v severních Čechách a před dvěma 
lety se dobrovolně vzdal přístupu k vlastnímu energetickému 
bohatství. Teď přichází další hrozba pro hnědouhelný průmysl 
a potažmo i celou ekonomiku: nesmyslné navýšení úhrad 
z vydobytého nerostu, které připravuje ministerstvo průmyslu 
a obchodu.
Dílčí novela horního zákona je zatím ve fázi návrhu, nicméně 
všechny její varianty, o nichž se uvažuje, budí značné 
rozčarování. Novela, která vzniká na základě podnětu ministra 
financí, má jediný účel: navýšit těžebním společnostem poplatky, 
které musí ze zákona odvádět státu a obcím. Ano, ty poplatky, 
které těžaři ve vyspělých zemích prakticky neznají. A největší 
ránu by měl dostat hnědouhelný průmysl. Zatímco všem 
ostatním těžařům by vzrostlo procento úhrady z vydobytého 
prostoru na dvojnásobek, hnědouhelným společnostem by 
prudce vyskočilo až na desetinásobek. Pokud jde o úhrady 
z dobývacího prostoru, které směřují do obecních rozpočtů, 
u nich je navýšení alespoň symetrické, ovšem zato drastické: 
sazba by měla plošně stoupnout na desetinásobek.
Můžeme se jen domýšlet, jak postupoval tvůrce návrhu. Velmi 
pravděpodobně však jen vzal tužku a papír a zúžil celý problém 
na čistě početní úlohu s otázkou, jak maximalizovat příjem 
z těžby pro stát. Proč by měl být nárůst tak razantní, proč by 
hnědouhelné společnosti měly platit o tolik více než ostatní, 
proč nárůst poplatků nezůstane v regionu, ale půjde do státního 
rozpočtu, jak mají být tyto prostředky využity, to se v novele 
vůbec nedočteme. Vede to k podezření, že se nikdo nezabýval 
analýzou dopadů na těžební průmysl a na celou ekonomiku. 
Jinak by totiž muselo vyjít najevo, že tudy cesta nevede. Z tohoto 
důvodu si dovoluji možný scénář stručně nastínit sám.
Nejbolestivějším projevem připravované novely je drastický 
zásah do primárního trhu s energetickými surovinami. Domácí 
hnědé uhlí ztratí konkurenceschopnost a postupně bude 

nahrazeno dovozem ze zahraničí, kde těžbu žádnými podobnými 
poplatky zatíženou nemají, ale ještě spíše jej nahradí zemní plyn 
z Ruska. Nárůst cen hnědého uhlí se odrazí ve zdražení tepla 
a elektřiny a to bude mít neblahý dopad na výrobní podniky 
i 1,5 milionu českých domácností zásobovaných dálkovým 
teplem. Urychlí se rozpad centrálního zásobování teplem, jehož 
počátek sledujeme již dnes. Teplárny, které využívají hnědé 
uhlí, s největší pravděpodobností přejdou na zemní plyn, nebo 
se rozdrobí do decentralizovaných „mikrozdrojů“, což zvýší naši 
energetickou závislost a schodek obchodní bilance. 
Kuriózní je, že početní úloha, která je leitmotivem připravované 
novely, vlastně ani nepovede k požadovanému výsledku. Těžební 
společnosti totiž přijdou o zisk a tím se sníží i příjem do státního 
rozpočtu (z daně z příjmu a DPH, a to z celého sektoru, který 
využívá uhlí). S největší pravděpodobností se také výrazně omezí 
podpora, kterou těžaři poskytují obcím a krajům na vzdělávací, 
sociální, sportovní a kulturní účely. Těžební společnosti budou 
dále nuceny omezit investice do obnovy a rozvoje, což sníží 
objem průmyslových zakázek v regionu. Zároveň budou muset 
razantně přehodnotit své investiční plány a nejspíš i odepsat 
nezanedbatelné množství uhlí před limity. Zvýšení poplatku 
navíc ekonomicky natolik zatíží těžbu hnědého uhlí, že podmínka 
horního zákona („dobývání zaměřené výhradně na bohaté 
části ložiska není dovoleno“) bude prakticky nesplnitelná. 
Nepřímým důsledkem kontroverzní novely bude pak nárůst 
nezaměstnanosti v regionech, které ji mají už dnes vysokou.
Žijeme v době plné paradoxů. Nejlevnější teplo a elektřinu 
vyrábíme z uhlí. O zajištění energetické bezpečnosti pomocí 
domácího nerostného bohatství se mluví každý týden 
v souvislosti s neklidnou politickou situací na východě. A uhelné 
elektrárny díky odsíření a modernizacím zatěžují životní 
prostředí méně než kdy před tím. Přesto náš stát právě v této 
době usiluje o likvidaci hnědouhelného průmyslu. Lepší čas si 
vskutku nemohl vybrat. 

Luboš Pavlas
člen představenstva SP ČR
lubos.pavlas@echas.cz
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Svaz pomáhá OKD  
řešit zaměstnání odcházejících pracovníků
Zástupci Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) pomáhají 
společnosti OKD řešit situaci jejích dosavadních zaměstnanců, 
kteří přicházejí o práci v důsledku utlumování těžby černého uhlí 
v regionu. Společnost pro tyto lidi připravila program nazvaný 
Nová šichta. Je určen pro odcházející zaměstnance OKD, kteří se 
aktivně zajímají o svou budoucnost a chtějí i nadále zabezpečit 
sebe a svou rodinu. Firma je chce vedle nadstandardního 
odstupného podpořit i v hledání nového profesního uplatnění. 

„Odhodlání managementu řešit složitou situaci v oblasti 
těžby černého uhlí v kontextu poklesu světových cen je 
obdivuhodné“, ocenila přístup vedení firmy generální ředitelka 
SP ČR Dagmar Kuchtová (druhá zprava) při své návštěvě 
v Ostravě počátkem listopadu. Moravskoslezský kraj si vybrala 
jako cíl první ze svých cest, na nichž se po nástupu do funkce 
snaží zmapovat situaci v regionech. „Je to region, kde máme 
silnou členskou základnu,“ připomněla Dagmar Kuchtová, proč 
své regionální turné začíná právě v kraji, kde Svaz v roce 1990 
zahájil svou činnost.
Hlavním záměrem programu je nabídnout odcházejícím 
lidem pomoc při hledání nového zaměstnání. Skrze sérii 
školení, sepsání životopisu, přípravné pracovní pohovory, 
rekvalifikační kurzy a sociálně-psychologické poradenství 
budou profesionálové z Nadace OKD pomáhat zaměstnancům 
nalézt na trhu práce nové příležitosti. SP ČR i úřady práce jim 
budou pomáhat monitorovat potřeby ostatních firem v regionu 
a snažit se propojit nabídku s poptávkou.

red

Energetické fórum:  
podniky trápí klimaticko-energetický balíček EU
Stálou brzdou pro konkurenceschopnost českých průmyslových 
firem zůstávají evropské klimaticko-energetické cíle. Ze své 
zkušenosti to potvrdili počátkem listopadu i účastníci debaty 
s názvem Evropské cíle v energetice do roku 2030, kterou v Praze 
uspořádal týdeník Ekonom a Institut pro veřejnou diskusi.
Evropský summit schválil balíček v říjnu. EU se v něm zavázala, že 
do roku 2030 sníží emise skleníkových plynů nejméně o 40 procent 
proti úrovni z roku 1990. Rovněž k roku 2030 se v EU zvýší podíl 
výroby energie z obnovitelných zdrojů na nejméně 27 procent 
a nejméně o 27 procent se má zvýšit energetická účinnost.
Názory Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) v diskusi hájil 
Jakub Vít (na snímku uprostřed), tajemník viceprezidenta SP ČR 
pro životní prostředí, energetiku a oblast evropských regulací 
Jana Rafaje. Upozornil, že v Evropě se v poslední době většina 
členských státu vrátila k tomu, na co je zvyklá za posledních 
300 let. „A to je koncept velmocí a řešení v rámci národních 
hranic,“ uvedl Jakub Vít.
Podobný názor zastává i generální ředitel ČEZ Daniel Beneš. 
„Těžko se zajistí do budoucna liberální jednotný trh, když 

budou velké země do toho tlačit své národní řešení. To nemůže 
fungovat najednou,“ konstatoval Daniel Beneš. „Měli bychom mít 
pouze jeden cíl a to je snižování emisí CO2,“ míní Daniel Beneš. 
EU by jejich poklesu podle něj měla dosáhnout oživením systému 
emisních povolenek. Souhlasí přitom s podporou obnovitelných 
zdrojů, mělo by se tak prý ale dít na tržním principu. „Neměl by 
to být cíl, ale nástroj,“ dodal.

red
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Koncepce z roku 
2004 je zcela 
mimo evropskou 
energetickou 
politiku 
Je nejvyšší čas schválit aktualizovanou Státní 
energetickou koncepci (SEK) v souladu 
s platnou legislativou, říká náměstek 
ministra průmyslu a obchodu Pavel Šolc.

Vláda ČR na sebe vzala závazek schválit ASEK (Aktualizovanou 
státní energetickou koncepci) do konce tohoto roku. Proč 
je důležité splnit tento termín? Celý proces aktualizace SEK 
nicméně trvá již velmi dlouho, kde je podle Vás problém?
Tento termín byl stanoven vládou. Podstatné však je, aby 
aktualizovaná Státní energetická koncepce byla schválena. 
Práce na ní začaly prakticky v roce 2009 vyhodnocením 
SEK z roku 2004, takže na aktualizaci pracujeme pět let. 
Stále máme platnou koncepci, která vznikla před deseti 
lety a ta říká, že bychom měli například využívat hnědé uhlí 
v množství, v jakém ho už nemáme. A taky, že bychom měli 
mít obnovitelné zdroje v rozsahu, na který nemáme potenciál. 
V roce 2004 ještě nebyla jejich kapacita tak podrobně 
zmapována jako nyní. Představy tehdy byly optimističtější než 
skutečnost, koncepce dále nereflektovala bezpečnost dodávek 
plynu, nehovoří se v ní o infrastruktuře, neřešila úspory 
a tak bych mohl pokračovat. SEK z roku 2004 je zcela mimo 
evropskou energetickou politiku a závazky České republiky. 
Bohužel žádnou jinou nemáme. Proto je třeba schválit její 
aktualizaci, která bude v souladu s platnou legislativou 
co nejdříve, tedy v termínu daném vládou. 

Pokud by ho měla projednat poslanecká sněmovna, tak by podle 
mého názoru dokument nebyl přijat ani za dalších pět let.
Pravdou je, že strategická energetická koncepce nikdy 
nebude mít stoprocentní konsensus. To z podstaty věci není 
možné. Pokud proti němu budou vzneseny námitky více 
stran, řekněme lobbistických skupin typu podpůrci zelených 
technologií i uhlí, tak je to signál, že se jedná o vyvážený 
dokument, který nestraní ani jedné zájmové skupině. Takže když 
je dokumentu současně zelenými vytýkán nedostatek ambicí 
a zároveň přílišný optimismus vůči zeleným, tak je to signál, 
že je koncepce postavena přiměřeně. Nejde však o signály, práce 
na aktualizaci koncepce vycházela ze stovek stran detailně 
propracovaných analýz a dalších materiálů, které vznikaly 
od roku 2007, včetně dokumentů, jež schválila vláda. 

SP ČR požadoval, aby vláda společně s ASEK schválila 
Surovinovou politiku ČR. Splníte tento požadavek?
Původní záměr takový byl. V roce 2012 byly oba dokumenty 
předloženy do vlády. Bohužel Nečasova vláda neměla odvahu 
vyřešit vnitřní rozporné postupy. ASEK nebyl příliš rozporný, 
ten dokázala schválit, ale surovinovou politiku s limity 
odsunula a tím pádem se časový režim posunul. ASEK má 
za sebou posouzení vlivu na životní prostředí EIA, které trvalo 
půldruhého roku a surovinová politika ho teprve bude muset 
mít. To co bychom si přáli a není vyloučeno je, aby vláda 
současně s ASEK, kterou bude schvalovat v konečné podobě, 
projednala návrh surovinové politiky a uložila zpracovat 
na ní EIA. Schválit bez ní ji nemůže. Samozřejmě, že budeme 
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Energetika v programu Horizont 2020
V rámcovém programu Horizont 2020 (H2020) na léta 2014 až 2020, který je určen na podporu výzkumu a inovací, hraje 
významnou roli energetika. Je zde chápána jako součást jednoho ze tří pilířů programu H2020 nazvaného Společenské výzvy, 
v němž se mají řešit závažné otázky společnosti.
Zapojit se do programu je možné formou předkládání návrhů projektů převážně na předem určené téma. Výzvy k předkládání 
návrhů můžeme najít v pracovním programu pro danou oblast. Průběžně jsou otvírány na Účastnickém portálu  
(http://ec.europa.eu/research/participants/portal/desktop/en/home.html). Ve stávajícím pracovním programu 2014 – 2015 
byly výzvy z oblasti energetiky zaměřeny, v souladu s evropskými politikami v této oblasti, na energetickou účinnost, 
konkurenceschopnou nízkouhlíkovou energetiku a na chytrá města a obce. Některé uzávěrky už proběhly, další témata ve výzvách 
jsou stále otevřená. Pracovní program na další dvouleté období (2016 – 2017) by měl být zveřejněn v létě 2015. 
Návrh projektu musí splňovat jak formální kritéria, tak musí odpovídat odborným požadavkům v evropské kvalitě, tedy mít 
„evropskou“ přidanou hodnotu. Program H2020 zahrnuje i specifické nástroje, například SME-Instrument pro malé a střední 
podniky. V oblasti energetiky je obecné zaměření „Stimulace inovačního potenciálu malých a středních podniků pro nízkouhlíkové 
a účinné energetické. První návrhy ze všech tematických oblastí byly vyhodnoceny a 155 malých a středních podniků z celé Evropy 
už bylo vyrozuměno o tom, že jejich projekt byl vybrán pro financování. Nově by měl být od ledna příštího roku využit nástroj 
Rychlá cesta k inovacím (Fast Track to Innovation) zaměřený na posílení účasti průmyslu.
Další informace mohou zájemci najít u národních kontaktů programu H2020, soustředěných pro ČR v Technologickém centru 
AV ČR, na webu www.h2020.cz nebo přímo na Účastnickém portálu. 

Veronika Korittová
Technologické centrum AV ČR
korittova@tc.cz

předkládat surovinovou politiku tripartitě v draftové podobě jako 
pracovní materiál. Rovněž tak vládě, která ale může říci: ano, 
zvolená cesta je správná. 

Dle usnesení tripartity má vláda vypracovat do konce roku 
dokument Rozvoje jaderné energetiky v ČR. V čem je jeho 
hlavní význam?
V tom, že ASEK říká, pokud bude schválen, v jakém rozsahu 
a v jakých letech bychom měli rozvíjet jadernou energetiku. 
Vzhledem k její specifice je třeba uvést jak a definovat, jakou 
roli v tom bude hrát stát. Je evidentní, že bez jeho aktivní 
účasti se to nepodaří. Takže tento materiál by měl formálně říci 
zaprvé to, že stát bude hrát aktivní roli, za druhé organizačně 
jakou formou a za třetí odpovědět na to, jakým způsobem se 
bude stát angažovat v oblastech finančního schématu výstavby, 
koordinace jaderného výzkumu, lidských zdrojů a jejich 
rozvoje, což je zásadní pro další fungování jaderné energetiky, 
a samozřejmě v oblasti řešení bezpečnosti dodávek paliva. 
A v neposlední řadě, což je samostatný dokument, nicméně měl 
by být provázán s ostatními koncepcemi, je řešení ukládání 
vyhořelého paliva. Materiál by měl podrobně říci, jak bude 
stát vykonávat svoji aktivní roli ve všech uvedených oblastech, 
samozřejmě v realizovatelné podobě. Na jeho základě by 
v nových podmínkách reflektujících současnou tržní situaci 

mělo být možné odstartovat výstavbu dalších bloků ať už 
v Temelíně nebo v obou našich jaderných elektrárnách. 

Dá se to stihnout do konce roku?
Připravit takový materiál je velmi ambiciózní úkol, my máme 
zadání a proto děláme vše pro to, aby byl splněn. Počítáme s tím, 
že ano, ale bude to opravdu těsně před dvanáctou. Pravděpodobně 
jeho formální projednání spadne do počátku roku příštího. 
Dokument zvládneme do konce roku, ale ne jeho projednání. 

Závěry Evropské rady o přijetí tzv. klimatických cílů 2030 
považuje MPO za vyvážený kompromis a poměrně spravedlivé 
řešení. Můžete to konkretizovat?
Jedná se skutečně o kompromis. Takže pokud jsme se 
na něčem vůbec měli shodnout, tak je pro nás daný výsledek 
akceptovatelný. Konečná podoba klimaticko-energetického 
rámce víceméně zohledňuje pro nás důležité otázky spojené se 
sdílením úsilí a nákladů, novými finančními nástroji, zachováním 
konkurenceschopnosti EU a jejích členů a novým rámcem pro 
následné naplňování cílů EU. 

František Petružálek
spolupracovník redakce
petruzalek.redakce@seznam.cz
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Energetická účinnost – další strašák EU, 
nebo nevyhnutelná evoluce? 
V minulých týdnech zčeřily mediální hladinu zprávy o průběhu jednání Evropské rady 
o stanovení cílů klimaticko energetické politiky do roku 2030. Předmětem sporů se stala 
zejména energetická účinnost, tedy energetické úspory. 

Jednání skončilo kompromisem, cíl byl sice na úrovni EU 
stanoven, zůstal však indikativní a bude průběžně monitorován 
a upřesňován. 
Statisticky je v EU energetická účinnost sledována Eurostatem, 
pro srovnatelnost je vyjadřována v hmotnosti ropných 
ekvivalentů vztažených na 1000 EUR HDP příslušné národní 
ekonomiky. Diverzifikovanost tohoto parametru v jednotlivých 
zemích EU podtrhuje rozdílnost evropských ekonomik, 
energetických národních koncepcí a tedy i složitost hledání 
společného řešení. Energetická účinnost naší ekonomiky je 
vysoce nad průměrem EU. Často se v této souvislosti poukazuje 
na vysoký podíl industrializace české ekonomiky, více než 
dvojnásobný nad průměrem EU. Průmysl však představuje 
35 – 40 % naší konečné energetické spotřeby, o zbývající 
část se dělí zejména provoz budov a doprava, značný dopad 
na energetickou účinnost má také vlastní výroba energií 
a přenos. Strohé údaje jsou výsledkem mnoha proměnných 
parametrů a jakékoliv jednostranné interpretace budou 
evidentně zavádějící, nicméně jistě poskytují námět k otázkám 
a predikci trendů. 
Hlavním zdrojem tlaku na energetické úspory jsou ceny energií 
a zejména závislost na energetických dovozech, která v průměru 
v EU přesahuje 50 % a má naprosto alarmující trend. V příští 
dekádě se projeví odstavování energetických zdrojů budovaných 
v 70. a 80. letech. Indikaci budoucích cen poskytují jak výše 
podpory obnovitelných energetických zdrojů v sousedních 
zemích, tak garantovaná výkupní cena elektrické energie 
v budované britské jaderné elektrárně. Ke každé z těchto 
strategií rozvoje zdrojů lze mít výhrady, nicméně při zohlednění 

vývoje bezpečnostních a enviromentálnch požadavků nebude 
v příští dekádě cena za nezávislost výroby energie nízká.
Česká ekonomika prošla od roku 1990 zásadní restrukturalizací 
a zvýšení energetické efektivity je nad průměrem EU, nicméně 
obdobný vývoj zaznamenaly téměř všechny evropské země. 
Interpretace dat Eurostatu může být taková, že zvyšování 
energetické účinnosti je průběžný, nevyhnutelný proces. V české 
ekonomice existuje potenciál k jejímu zvýšení, což může pomoci 
udržet vysoký podíl industrializace, případné podpořit růst 
spotřeby domácností. Oboje česká energetika nutně potřebuje, 
pokud se má udržet na vlastních nohou. 
Z osobní zkušenosti se mi jeví čísla Eurostatu jako částečně 
zplošťující. V rámci obchodních jednání se setkávám 
s řadou českých firem, které v rámci globální konkurence 
rozvíjejí úspěšné produkty, prodávají celosvětově a vyhrávají 
výběrová řízení na vysoce konkurenčních trzích. Průběžně 
komplexně inovují a energetická náročnost jejich výroby snese 
nejpřísnější měřítka. 
Nyní probíhá diskuze o konečné podobě dotačních programů, 
které z fondů EU mají české ekonomice do roku 2020 přinést 
více než 40 miliard Kč na realizaci energeticky úsporných 
opatření. Lze si tedy jen přát, aby podmínky čerpání podpor byly 
nastaveny jako racionálně realizovatelné. Konkrétní úspěšné 
projekty budou nejlepším příspěvkem do další národní diskuze 
na téma energetických úspor.

Jaroslav Linhart
Business Development Manager společnosti Heberger Energy GmbH
jaroslav.linhart@heberger.cz   

Vybraná energetická data

Dánsko UK Průměr EU Polsko ČR Bulharsko

Energetická účinnost 2012 * 87 105 143 298 355 669

Zvýšení energ. účinnosti 2001–2012** +16.5 % +25,0 % +15,9 % +29,6 % +25,6 % +32,8 %

Roční spotřeba na obyvatele *** 3,2 3,2 3,3 2,5 4,1 2,5

Energetická importní závislost -3,4 % 42 % 53 % 30 % 25 % 36 %

* Jednotky kgoe/1000 EUR ** + indikuje zlepšení energetické účinnosti  *** Jednotky toe, rok 2012   Zdroj: Eurostat
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MANAŽER ROKU: Nominace 
do soutěže zahájeny
Vyhlašovatelé prestižní celostátní soutěže MANAŽER 
ROKU – Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR), Konfederace 
zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR a Česká 
manažerská asociace – vyzývají své členy k nominacím manažerů 
do dalšího ročníku. Soutěž bude zviditelňovat významné 
osobnosti managementu v ČR již podvaadvacáté. Nominační 
období začalo v říjnu a potrvá do poloviny února 2015. 
Do soutěže MANAŽER ROKU 2014 mohou manažery nominovat 
právnické osoby, státní a veřejné instituce, bankovní domy, 
zaměstnavatelské, podnikatelské a profesní svazy, správní nebo 
statutární orgány firem, družstev a také účastníci minulých 
ročníků soutěže. Připraven je pro ně speciální nominační list, 
který je ke stažení na webových stránkách www.manazerroku.cz, 
na nichž jsou rovněž uvedeny bližší informace. Své nominace 
mohou subjekty zasílat i na adresu České manažerské asociace – 
Václavské náměstí 21, Praha 1.
Výběr nominovaných provede hodnotitelská komise na základě 
podmínek a kritérií soutěže. Mezi ně patří mimo jiné to, že soutěžící 
je manažerem či manažerkou v organizaci zaregistrované pro 
danou činnost v ČR, manažerské funkce vykonává v ČR nejméně 

po dobu tří let, ale nemusí být občanem ČR. „Na regulérnost 
nominačního procesu i dalšího průběhu soutěže dohlíží Řídící 
výbor soutěže, složený ze zástupců vyhlašovatelů, partnerů soutěže, 
vrcholových manažerů a odborníků z oblasti managementu,“ uvedl 
Jaroslav Hanák, prezident SP ČR a několikanásobný předseda 
národní komise soutěže. 
Výsledky 22. ročníku soutěže budou slavnostně vyhlášeny 
23. dubna 2015 v paláci Žofín v Praze. Vedle více než čtyř set 
zástupců byznysu se očekává účast nejvyšších politiků včetně 
premiéra Bohuslava Sobotky a členů vlády.

red

Rok průmyslu a technického vzdělávání 2015
Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) vyhlásil rok 2015 Rokem 
průmyslu a technického vzdělávání 29. září v Brně na svém Sněmu. 
Záměrem tohoto marketingového projektu je snaha nastartovat 
celospolečenské změny ve vnímání průmyslu a technických oborů 
a prosadit koncepční a systémové změny v oblasti vzdělávání. Tyto 
dva hlavní záměry se budou opírat o okruhy financování vzdělávání, 
kvalita a relevance vzdělávání a spolupráce ve vzdělávání. Změnu 
vnímání průmyslu u veřejnosti, především u žáků a jejich rodičů, 
by mělo přinést zacílení na marketing technického vzdělávání 
a modernost a inovativnost průmyslu. 
„Chceme zásadně změnit vnímání průmyslu a technického 
vzdělávání v České republice. Průmysl je moderní a inovativní 
a potřebuje odborně připravené mladé lidi, po kterých je ohromná 
poptávka. Chceme a musíme přesvědčit veřejnost, že technicky 
vzdělané pracovníky čeká lepší pracovní budoucnost, než mnohé 
s humanitním zaměřením,“ řekl ve svém projevu v Rotundě 
brněnského Výstaviště prezident SP ČR Jaroslav Hanák. 
Rokem průmyslu by se mělo prolínat několik páteřních aktivit, 
zejména online kampaň zaměřená na širší veřejnost provázená 

diskusí na sociálních sítích a kvízem. Vznikne interaktivní webová 
stránka www.rokprumyslu.eu, jejíž ambicí je stát se centrálním 
místem shrnujícím existující podporu technického vzdělávání. 
Měl by být vydán i Almanach technického vzdělávání či sborník 
Panorama shrnující statistické informace o průmyslu s komentáři 
zástupců byznysu. 
Vedle toho se počítá s konferencemi, kulatými stoly a semináři. 
Hlavní osou projektu však budou akce a aktivity členských svazů 
a asociací SP ČR a firem a také partnerů, jako jsou Česká spořitelna 
a její nadace Depositum Bonum či Technologická agentura ČR. 
Kampaň osobně zaštítil předseda vlády Bohuslav Sobotka, záštitu 
jí udělili i ministr školství, mládeže a tělovýchovy Marcel Chládek, 
ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek a ministryně práce 
a sociálních věcí Michaela Marksová.
Zájemci o další informace, včetně možnosti vyplnění 
formulářek přihlášení své akce či jiného způsobu zapojení do Roku 
průmyslu a technického vzdělávání, mohou otevřít banner 
na webové stránce www.spcr.cz.

red

Vítězové letošního ročníku soutěže Jaroslava Valová a Karel Žďárský.

Technické vzdělávání     11

technIcké vzděLávání



Valnou hromadu hostila Škoda Auto
Delegáti přijali Programové prohlášení Svazu a jeho rozpočet na příští rok. Doprovodný 
program zahrnoval prohlídku moderních provozů i návštěvu firemní vysoké školy. 

V atraktivním multifunkčním sále muzea Škoda Auto v Mladé 
Boleslavi se na sklonku října uskutečnila Valná hromada Svazu 
průmyslu a dopravy ČR (SP ČR), jejímž hlavním cílem bylo 
přijetí Programového prohlášení a návrhu rozpočtu a oslovení 
delegátů s výzvou, aby podpořili Rok průmyslu a technického 
vzdělávání.
„Svazu se podařilo posunout jeho význam a prestiž. Jsme 
uznávanou autoritou mezi politiky, jejich vrcholovou 
reprezentací. I díky tomu se nám daří prosazovat řadu našich 
požadavků,“ uvedl ve svém vystoupení prezident SP ČR Jaroslav 
Hanák (na snímku za řečnickým pultem) také s poukazem 

na fungování tripartity. „Je to pro nás účinný a viditelný 
prostředek,“ prohlásil Jaroslav Hanák (na snímku za řečnickým 
pultem). 
Přijaté Programové prohlášení zahrnuje řadu konkrétních 
požadavků vůči vládě a politikům. K nim patří v oblasti 
legislativy přijetí zákona o centrálním registru smluv a novely 
insolvenčního zákona. Vůči veřejným rozpočtům prosazuje 
SP ČR mimo jiné zavedení transparentního „rozklikávacího“ 
rozpočtu. 
Program zahrnuje i zájem na přijetí novely zákona o investičních 
pobídkách či vytvoření jednotné strategie implementace 
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digitální agendy ve společnosti. Tím, na co také zástupci SP ČR 
intezivně poukazují, je potřeba realizace krizového programu 
pro dočerpání zbývajících prostředků EU z období 2007 – 2013 
a nastavení nových operačních programů tak, aby první výzvy 
mohly být spuštěny nejpozději do června 2015. Významně se 
zvýšila potřeba posílení ekonomické diplomacie v kontextu 
dopadů ukrajinské krize a sankcí vůči Rusku. 
V oblasti trhu práce je jedním ze záměrů SP ČR prosadit úpravu 
agenturního zaměstnávání s cílem snížení počtu agentur 
práce a zkvalitnění úrovně poskytování služeb. V energetice 
je součástí programu SP ČR prosadit u vlády splnění slibu 
přijmout do konce roku aktualizovanou Státní energetickou 
koncepci a další významné dokumenty včetně plánu dalšího 
rozvoje jaderné energetiky v ČR.
V neposlední řadě SP ČR požaduje vytvoření nového systému 
hodnocení institucionálního financování výzkumu a vývoje v ČR, 
který by zahrnoval prvky internacionalizace, komercionalizace 
a spolupráce výzkumných organizací s firmami. Programové 

prohlášení se věnovalo i vazbami na Evropskou unii a dalším 
relevantním tématům. Text Programového prohlášení lze najít 
na adrese: www.spcr.cz/o-nas/valne-hromady-a-snemy.
Valná hromada rozhodla, že bývalý generální ředitel SP ČR 
bude čestným členem SP ČR. Potvrdila i členství prezidenta 
Českomoravské elektrotechnické asociace Jiřího Holoubka 
v představenstvu SP ČR.
Kromě oficiální části programu na Valné hromadě nechyběl ani 
program doprovodný. Část přítomných se vydala na prohlídku 
exponátů automobilového muzea a poté do moderních 
výrobních provozů. Druhá část účastníků akce si prohlédla 
prostory zdejšího středního odborného učiliště a mohla 
diskutovat se školiteli a ocenit i výrobky žáků. Zájemci pak 
navštívili Škoda auto Vysokou školu, jež byla založena v roce 
2000 jako první (a dosud jediná) firemní vysoká škola v ČR. 
Bližší informace o škole jsou k dispozici na internetové stránce 
www.savs.cz.

red
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Konference spojila školy a firmy 
Je to paradox – ačkoliv české průmyslové firmy prosperují a nabízejí mladým lidem 
uplatnění, studenti nemají o technické obory zájem. Zatímco podniky by ročně 
potřebovaly několik set tisíc kvalifikovaných pracovníků, školy jich připraví jen 50 tisíc. 

Cest, jak tuto situaci změnit, je několik, jejich úspěch ale stojí 
na spolupráci firem, škol i rodičů. O tom, jaké konkrétní kroky 
všechny strany musí provést, diskutovalo přes sto zástupců 
firem, vzdělávacích institucí i veřejné správy na konferenci 
Česká škola 21. století, kterou v říjnu uspořádala Nadace 
Depositum Bonum a Erste Corporate Banking ve spolupráci 
se Svazem průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) pod záštitou 
předsedy vlády Bohuslava Sobotky. 
Účastníci se shodli, že s výukou technických předmětů 
je potřeba začít už na základních školách. A zapojit by se 
měly i firmy – ať už formou exkurzí či podporou učitelů. 
„Když navštívíte úspěšné firmy, které exportují do zahraničí, 
a vidíte, že nemohou najít na trhu práce kvalifikované 

pracovníky, zabolí vás u srdce. Proto je jedním z našich cílů 
přivést dohromady lidi z finančnictví, průmyslu, škol a politiky, 
aby podpořili vzdělávání,“ řekl Pavel Kysilka, předseda správní 
rady Nadace Depositum Bonum a předseda představenstva 
České spořitelny.
Vystupující připomněli, že technické dovednosti je třeba 
u dětí rozvíjet už od mateřských školek, a to například 
prostřednictvím technických stavebnic. „Musíme školákům 
a hlavně jejich rodičům dát možnost, podívat se do firem 
a ukázat jim, že v nich najdou vynikající uplatnění. Strašně 
důležitá je také výuka odborníků z praxe přímo ve školách, 
to má veliký přínos. Dále je potřeba oživit mimoškolní 
vzdělávání,“ uvedl prezident SP ČR Jaroslav Hanák.

Setkání před zahájením konference – zprava ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek, prezident SP ČR Jaroslav Hanák,  
předseda představenstva ČS Pavel Kysilka a Eduard Muřický z ministerstva průmyslu a obchodu.
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Konference byla zaměřena na praktické poznatky a sdílení 
zkušeností. Během diskuzí na třech kulatých stolech se tak 
účastníci dozvěděli, jaký recept se vybraným školám osvědčil, 
aby přitáhly více zájemců.
„Problém je nezájem rodičů a dětí o obory, ve kterých naleznou 
perspektivní uplatnění. Ani s jistotou budoucího pracovního 
místa řadu rodičů nešlo přesvědčit a pomohla až nabídka 
stipendijního programu. Žáci – stipendisté si sami hlídají 
nulovou absenci, i k lékaři chodí až odpoledne po škole,“ 
uvedla Zdeňka Buršíková, ředitelka Středního odborného 
učiliště Domažlice.
Ředitel Gymnázia Strakonice Miroslav Hlava zase připomněl, 
jak je ve vzdělávání důležitá role firem. „Snažíme se směřovat 
naše studenty na kvalitní státní vysoké školy a především 
na obory uplatnitelné v praxi. Kromě firem spolupracujeme 
i se strakonickým učilištěm a průmyslovkou. Naši pedagogové 
navštěvují firmy, máme rovněž možnost využívat jejich zázemí 
a výuku přírodovědných předmětů realizujeme společně 
s odborníky z firem,“ konstatoval.
Účastníci během konference po společných debatách 
vyjmenovali konkrétní způsoby, jak přispět ke zlepšení 

situace s nedostatkem technicky vzdělaných pracovníků. Jde 
například o další podporu daňových odpisů, nabídku kariérního 
poradenství a důraz na praktickou výuku ve školách.
„Systém ale funguje jen tehdy, pokud je podporován z centra 
i zezdola. Proto si cením firem a iniciativ, které je samy prosazují 
a vyvíjejí vlastní projekty, jako třeba Nadace Depositum Bonum, 
která se zaměřuje na podporu učitelů v regionech,“ dodal 
náměstek ministra školství Jaroslav Fidrmuc.
Záměrem organizátorů konference bylo založit společnou 
platformu zástupců škol a firem, prohloubit vzájemnou spolupráci 
a podpořit vznik různých celostátních i regionálních projektů. 
Vzhledem k zájmu účastníků se tento cíl podařilo naplnit.

František Bouc 
ředitel odboru externí komunikace České spořitelny
fbouc@csas.cz

Informace o konferenci, možnostech spolupráce škol a firem 
i projektu Elixír do škol najdete na internetové stránce  
www.nadacedb.cz.

St. Gallen Symposium hledá účastníky z ČR 
Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) spolupracuje 
s organizátory prestižního evropského setkání zástupců 
mezinárodního podnikání a studentů na Univerzitě 
ve švýcarském St. Gallen. Každoročně se v jejích moderních 
prostorách setkávají osobnosti bysnysu zastoupené majiteli 
a nejvyšším managementem úspěšných firem ze všech koutů 
světa s osobnostmi z oblasti vědy i politiky. Již 45. ročník 
sympozia se uskuteční od 7. do 8. května 2015 a přivítá 
tisícovku hostů. Budou diskutovat o tématu „proudly small“.
Jde o to, že úspěšné mohou být i malé státy či firmy, které 
mají ztíženou pozici oproti těm velkým. Přesto země jako 
Singapur nebo právě Švýcarsko vedou mezinárodní žebříčky 
v kategoriích jako jsou inovace či HDP na hlavu a jejich start-
upy patří k nejvíce inovativním firmám. Na druhé straně jsou 
ovšem „malí“ závislí na globálních hráčích. Jednat se proto 
bude o tom, jak spolu „malí“ a „velcí“ mohou spolupracovat.

Symposium si klade za cíl rozvíjet debatu mezi „decision 
makers“ a „leaders of today“ – vynikajícími a aktivními 
studenty, mladými politiky a úspěšnými mladými podnikateli. 
Mladé talenty z celého světa vytvářejí kreativní atmosféru, 
přicházejí s provokativními otázkami i novými nápady 
a inovativními řešeními. 

V minulých letech se akce zúčastnila řada osobností z ČR, 
mimo jiné bývalý prezident Václav Klaus či ekonomové jako 
Tomáš Sedláček nebo zástupci firem a ČNB. Letos se očekává 
příjezd prezidenta Německého svazu průmyslu (BDI) Ulricha 
Grilla, šéfa Nestlé Petera Brabeck-Letmatheho, šéfa OMV 
Gerharda Roisse, šéfa ABB Ulricha Spiesshofera a stovky 
dalších významných hostů. 

Sympozium organizuje skupina studentů Univerzity St. Gallen, 
kteří na rok přerušují studium. Součástí jejich aktivity jsou 
návštěvy jednotlivých zemí a oslovování potenciáních řečníků 
a účastníků.

Kontaktní osobou pro ČR je letos:
Daniel Hopfner
daniel.hopfner@symposium.org
St. Gallen Symposium
Postfach 1045
9001 St. Gallen, Schweiz
Telefon +41 71 227 20 20
Další informace lze získat na adrese www.symposium.org

mim
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Svaz v Číně prokázal, že mise „umí“
Snad nikomu, kdo sleduje dění v ČR neuniklo, že prezident Miloš Zeman navštívil Čínu 
v doprovodu početné podnikatelské delegace. Z televizních záběrů politiků není zřejmé, 
kolik práce je potřeba, aby taková akce přinesla požadovaný výsledek.

Na přípravu této podnikatelské mise byl z různých důvodů 
několikanásobně kratší čas, než je běžné a pro pečlivou přípravu 
potřebné. Pro obrovský zájem na straně firem se Svaz průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR) rozhodl přijmout pověření od Kanceláře 
prezidenta republiky a připravit hlavní část podnikatelského 
doprovodu prezidenta, která čítala téměř 60 členů z mnoha 
různých odvětví.
Zúročili jsme dobré kontakty s podnikatelskou sférou, které nám 
usnadnily komunikaci. Díky dobrým vztahům s Velvyslanectvím 
ČLR v Praze se nám podařilo urychleně zajistit víza, a to i pro 
nerozhodné zájemce, kteří do seznamu účastníku přibyli jen pár 
dní před odletem, takže se 23. října před pátou hodinou ranní 
sešla početná skupina podnikatelů před terminálem v areálu 
staré Ruzyně, odkud byl k odletu připraven vládní speciál. 

Chengdu 
Odletěli jsme na čas směrem na Novosibirsk, odkud po krátké 
přestávce na doplnění paliva pokračovali zkušení armádní piloti 

do čínského Chengdu. Poměrně dlouhý let rychle utekl, armádní 
Airbus je přeci jen o něco pohodlnější než linkový spoj, kterým 
se navíc z Prahy do Číny zatím přímo nedostanete. Možná 
i tohle pomůže naše návštěva změnit.
První zastávkou na naší cestě je Chengdu, město, které je svým 
významem často srovnáváno se Shanghají. Dojem však kazí 
znečištěné ovzduší, které je zamořené především polétavým 
prachem do té míry, že Praha v době dopravní špičky má 
ve srovnání s tím vzduch přímo lázeňský. Logistika na místě 
funguje perfektně. V Chengdu je kancelář CzechTradu, jejíž 
ředitel Ladislav Graner nám s organizací významně pomohl. 
Velký dík patří také pracovníkům Velvyslanectví ČR z Pekingu, 
kteří v předstihu v Chengdu vše pomohli připravit. 
Hlavním bodem pátečního programu bylo zahájení veletrhu 
WCIF (Západočínský mezinárodní veletrh), kde vystoupil 
se svým projevem také prezident ČR. Akce byla připravená 
ve velkém stylu, jak je v Číně dobrým zvykem. Následně 
se delegace přesunula na český stánek, kde se výrazně 
prezentovali výrobci malých letadel, ale také třeba vína a piva. 
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Rozměry i vzhledem byla česká expozice působivá a určitě 
patřila k tomu lepšímu, co bylo v hale možné vidět a také 
se těšila velkému zájmu návštěvníků. 
Část účastníků se přesunula na exkurzi do vybraných čínských 
firem jako Lenovo. Organizátoři však už spěchali zpět do hotelu 
dokončit přípravy na gala večeři za účasti ministra průmyslu 
a obchodu Jana Mládka a významných představitelů místního 
politického a ekonomického života, které se zúčastnilo přes 
250 lidí, jimž poskytla i řadu příležitostí pro neformální 
navazování kontaktů. 

Peking 
Následující den jsme se přesunuli do Pekingu, kde jsme 
teprve pochopili, jak vypadá vzduch, kterého se lze dotknout 
a kousek si ho i odnést domů. Tedy alespoň prach, který vám 
ulpí na nosní sliznici, vlasech i oblečení. Berme to ale z té lepší 
stránky, je to příležitost pro české firmy z oblasti technologií 
na ochranu životního prostředí, které rovněž byly v delegaci. 
Zbytek soboty byl vyplněn programem, který připravila firma 
Huawei a kromě krátké turistické prohlídky Letního paláce 
nám představila své technologie ve svém prezentačním centru. 
I zde jsme si uvědomili důležité vlastnosti čínské mentality – 
pohostinnost a schopnost přemýšlet v dlouhodobém horizontu. 
Kontakty, které zde někteří navázali, nebudou patrně zúročeny 
hned, ale přesto mohou mít v budoucnu svůj význam. Vývoj 
společnosti Huawei je impozantním příkladem budování 
svébytné čínské technologické značky, jakých ale stále v Číně 
není mnoho. 
Hlavním bodem programu následujícího dne byl seminář v režii 
Bank Of China, kde vystoupil prezident Miloš Zeman. Ačkoli se 
jednalo o akci především reprezentativní, přitáhla její vysoká 
úroveň zájem mnoha významných čínských podnikatelů, takže 
nakonec proběhl i zajímavý networking a věříme, že i zde 
získali čeští podnikatelů řadu dobrých kontaktů. V Číně je 
navíc mnohdy těžké oddělit od sebe business a stát, či chcete-li, 
politiku. Proto v této zemi nikdy nepodceňujte žádné kontakty, 
které jste i třeba náhodou navázali. 
Program dne zakončila recepce na Velvyslanectví ČR 
v Pekingu, která se nesla mimo jiné v duchu oslav 65. výročí 
navázání diplomatických styků s Čínou. Ambasáda disponuje 
pěknou a velmi rozlehlou zahradou, jednou z největších, jaké 
diplomatické mise v Pekingu mají. I díky tomu se zde potkalo 
opět velké množství lidí z české i čínské strany a jednalo se 
o důstojné zakončení úspěšného dne. Bohužel z pozvánky nešlo 
vyčíst, že recepce bude pod širým nebem a tak ne všichni byli 
připraveni na podzimní pekingské počasí.
Posledním dnem programu bylo pondělí, kdy se naše delegace 
rozdělila na dvě části, podle rozdílných zájmů. Jedna část 
podnikatelů odcestovala mimo Peking na tzv. Farmu čínsko-

československého přátelství, což je název značně matoucí, 
neboť dnes se jedná spíše o moderní hi-tech či průmyslovou 
zónu, kde je zastoupena řada nezemědělských oborů, 
včetně například letecké školy. Druhá část delegace využila 
podnikatelského semináře, který SP ČR zorganizoval díky 
výborným vztahům se CCPIT Peking a za velkého přispění 
Kateřiny Ďurove z místní kanceláře CzechTradu. 

Úspěch až překvapivý 
Na semináři mimo jiné vystoupil ministr průmyslu a obchodu 
Jan Mládek. Zástupci čínských firem nás svým zájmem velmi 
překvapili a zasedací sál v hotelu Crown Plaza vzali doslova 
útokem, takže nakonec zde místo předpokládaných 80 – 
100 lidí, sedělo asi 160, z čehož naprostá většina byli čínští 
podnikatelé a zástupci firem. Nutno říct, že většina měla 
po oficiální části opravdu zájem o dvoustranná jednání, pečlivě 
si prostudovali katalog účastníků v čínštině, který jsme jim 
poskytli a tak mezi představiteli firem proběhla opravdu dlouhá 
řada jednání. Během semináře podepsalo několik firem již dříve 
dojednané obchodní dohody a v rušné, obchodu nakloněné, 
atmosféře tak ostatním podnikatelům třeba dodali inspiraci 
k dotažení započatých projektů.
Závěrem jen dodejme, že i zpáteční cesta posloužila řadě 
českých firem i k vzájemným jednáním, ke kterým by možná 
ve formální atmosféře jejich tuzemských kanceláří nikdy 
nedošlo. I tohle je jednou z výhod podnikatelských misí, které 
SP ČR pořádá.
Těší nás pozitivní ohlasy účastníků, věříme, že jsme pomohli 
našim podnikům k získání nových příležitostí a zároveň vás 
zveme k účasti na našich příštích akcích, nejen do Číny.

Pavel Fára
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR
pfara@spcr.cz
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Ivan Vrzal:  
Svaz se musí zaměřovat na rozvoj 
a inovace svých služeb
Čím více peněz Svaz ke své činnosti získá, tím více služeb může nabídnout členským 
subjektům, říká člen jeho představenstva Ivan Vrzal. Právě financováním Svazu se bude 
zabývat jeho nový tým.

Představenstvo ustavilo tým pro financování Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) a rozvoj služeb členům, jehož činnost jste dostal 
na starosti. Co vedlo představenstvo k tomuto kroku? 
Jednak je to důsledkem vytrvalé snahy prezidenta, představenstva a dozorčí rady o zdravé financování svazu. Tato snaha je sice 
dlouhodobě úspěšná a hospodaření Svazu je vyrovnané, ale vzhledem k tomu, že nezanedbatelná část aktivit je financována z projektů 
EU, které v polovině příštího roku končí, je potřeba se podrobněji podívat na budoucí financování. Kromě toho také představenstvo 
dlouhodobě vyhodnocuje názory členské základny na kvantitu a kvalitu poskytovaných služeb a snaží se na podněty a připomínky 
reagovat. Náš tým dostal na starost tyto podněty vyhodnotit a předložit konkrétní návrhy řešení.
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Jak úzce spolu tyto dvě oblasti podle Vás souvisí?
Vidím tuto souvislost velmi podobně jako u kterékoliv firmy. To, jak 
kvalitní produkty a služby Svaz dokáže navrhnout a jak je dokáže 
uplatnit na trhu, souvisí velmi úzce s tím, kolik utrží a jaký bude 
mít zisk. Rozdíl a určitý problém vidím v tom, že Svaz služby přímo 
neprodává, ale jsou hrazeny formou členského poplatku. Ten není 
přímo závislý na objemu čerpaných služeb, ale spíše na velikosti 
firmy, takže spojitost mezi zvýšením kvality nebo rozsahu služeb 
a příjmy Svazu není zcela přímá. Nicméně tuto skutečnost vnímám 
jako výzvu. Domnívám se, že kvalitnější služby se v dlouhodobém 
horizontu projeví na počtu členů a tím i na objemu příspěvků. Také 
se budeme zamýšlet nad možnostmi Svazu poskytovat placené 
služby, jak to můžeme vidět u podobných organizací v zahraničí.

Cílem Svazu ale není generování zisku.
To je samozřejmě pravda, ale poskytování služeb stojí peníze. A čím 
více jich Svaz získá, tím více služeb může členským subjektům 
nabídnout. Alespoň do určité míry.

Máte již nějakou představu, jak členské subjekty vnímají kvalitu 
poskytovaných služeb? Jakou?
V minulosti byly provedeny nějaké ankety na toto téma a také 
mám osobní postřehy z mnoha jednání, kterých se účastním. 
Z výsledků vyplývá, že členské firmy hodnotí celkově roli Svazu 
velmi pozitivně, zejména při vytváření podnikatelského prostředí. 
Také se během posledního období podstatně zlepšil mediální 
obraz Svazu, myslím, že zejména díky aktivitě prezidenta Hanáka 
a viceprezidentů. Na druhou stranu jsou ale určité rozdíly 
ve vnímání konkrétního přínosu Svazu na hospodářský výsledek 
členských subjektů. Tento přínos podle mého názoru více vnímají 
firmy, které se přímo podílejí na činnosti Svazu na různých 
úrovních a také firmy s celorepublikovou působností. Některé 
firmy by ale ocenily přímější vliv. To vede v některých případech 
k závěru, že Svaz bude svoji roli plnit i bez jejich členství. Tuto 
situaci bychom chtěli změnit.

Máte již nějaké návrhy?
Fungujeme zatím pár týdnů, takže jsme ve stadiu analýz. Vliv 
Svazu na hospodaření členských firem vzhledem k úloze Svazu 
nemůže být asi úplně přímý, ale musíme se pokusit, aby byl co 
nejvíc viditelný. Pracujeme na tom s generální ředitelkou paní 
Kuchtovou. Zdá se, že centrála toho dělá docela dost, ale asi by bylo 
dobré některé služby lépe komunikovat směrem dovnitř zejména 
na regionální úrovni. Chystáme se vytvořit motivační systém pro 
trvalé zlepšování a vývoj služeb tak, jak to známe z úspěšných 
firem. Myslím, že to dobře ladí se strategií klientského přístupu, 
jak jej paní generální ředitelka prezentovala v minulém čísle 
Spektra. Tento klientský přístup by měl být založen na odlišném 
přístupu (balíčky služeb) pro různé typy/segmenty firem. Jiné 
požadavky mají exportéři, jiné malé a velké firmy, odlišnosti jsou 

i podle odvětví a dalších parametrů. Takovéto rozčlenění ale bude 
vyžadovat důkladnější analýzu. Do návrhů nových služeb bychom 
proto rádi zapojili všechny členské subjekty. Chystáme důkladnější 
šetření v terénu a také bude v nejbližší době zprovozněn prostor pro 
komunikaci na toto téma na svazovém webu, kde se všichni budou 
moci zapojit. Takže tímto zároveň vyzývám všechny, aby se zapojili.

A co placené služby?
Určitě je to jedna z možných cest, máme již nějakou inspiraci. 
Každopádně si myslím, že některé stávající služby pro členy by bylo 
možné nabízet na komerční bázi i nečlenským subjektům. Dále 
vidím prostor v nabízení služeb informační povahy. Takovéto služby 
jsou často v různé kvalitě poskytovány komerčními subjekty, které 
prodávané informace mnohdy obtížně získávají. Svaz naproti tomu 
má řadu informací k dispozici, ať již z oblasti odvětvových analýz, 
výsledků výzkumů a inovací, informací o možnostech exportu atd. 
Navíc v tomto posledním případě může Svaz doplnit poskytované 
informace účinnou podporou, například ve formě zahraničních misí, 
které jsou obvykle velmi úspěšné, nebo vlivem Svazu v různých 
proexportních a jiných agenturách. V takovémto propojování služeb 
a využití synergického efektu možná vidím největší potenciál. 
Samozřejmě je potřeba brát ohled na to, že Svaz není klasickou 
komerční organizací, takže portfolio nabízených služeb by mělo být 
v souladu s rolí Svazu ve společnosti a případné nabízení placených 
služeb by nemělo tuto roli narušit. 

Na začátku jste zmínil projekty EU. Jak hodláte v této oblasti 
postupovat nadále?
Bývalému generálnímu řediteli panu Zdeňku Liškovi se podařilo 
zapojit Svaz do některých projektů, díky čemuž Svaz například 
mohl vybudovat regionální zastoupení. Projekt, ze kterého jsou 
tato zastoupení financována, ale končí v polovině příštího roku, 
proto musíme rozhodnout o dalším postupu. Chystáme se zjistit, 
jak je činnost regionálních zastoupení vnímána členskými firmami. 
Jestli služby v současném provedení vyhovují, nebo jsou poplatné 
podmínkám projektů a firmy by uvítaly změnu. Na základě toho 
se Svaz pokusí zapojit do jiných projektů v příštím programovacím 
období. V každém případě si ale myslím, že role Svazu v regionech by 
měla být výraznější a že v této oblasti máme rezervy. Naše zapojení 
do projektů také musí být uskutečněno takovým způsobem, aby díky 
tomu nebyla ohrožena nezávislost Svazu, a také aby projekty měly 
reálný smysl pro členské firmy a nebyly jen projekty pro projekty, jak 
se tomu v mnohých případech kolem nás stává.

Zdá se, že se jedná o poměrně komplexní a složitou problematiku. 
Věříte, že se to podaří?
Do týmu se zapojili šikovní lidé z členských firem. Zaměstnanci 
Svazu jsou také motivovaní a k řešení problematiky přistupují velmi 
vstřícně. Takže jsem optimistou.
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Česko musí být v Bruselu aktivnější
Svaz na první konferenci Národního konventu o EU vyzval politickou reprezentaci, 
aby zvýšila svou aktivitu vůči unijním institucím a prosazovala opatření, která by zvýšila 
atraktivnost Evropy pro investice a rozvoj průmyslu. 

První konference Národního konventu o Evropské unii 
se za účasti předsedy vlády Bohuslava Sobotky, předsedy 
Poslanecké sněmovny Jana Hamáčka a dalších hostů uskutečnila 
v pražském Lichtenštejnském paláci 13. listopadu pod názvem 
„Evropské vize České republiky“. Svaz průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) reprezentoval jeho prezident Jaroslav Hanák (na snímku). 
„Je třeba, aby tvůrci evropských politik změnili zásadně svoje 
myšlení a přístup k realitě. Pokud dnes hlásají, že cílem jejich 
úsilí je evropský občan a jeho blahobyt, pak centrem jejich 
pozornosti a politik musí být především podniky, podnikání 
a průmysl zejména. Nikdo jiný prosperitu do Evropy nepřinese,“ 
prohlásil Jaroslav Hanák ve svém vystoupení a apeloval 
na politiky, aby tuto tezi prosazovali v Bruselu.
Jaroslav Hanák poukázal na to, že Evropská komise zahájila svoji 
činnost v novém formátu a s novou agendou, její předseda Jean-
Claude Juncker chystá investiční stimul pro Evropu a připravuje 
revizi strategie Evropa 2020. Upozornil však na to, že Evropa 
postupně ztrácí pozici a je nutné při nastavování evropských 
i domácích politik zohlednit průmysl a konkurenceschopnost. 
Zpomalení růstu v eurozóně, ochlazení růstu v Německu 
a zhoršení ekonomické situace v Řecku jsou podle něj signály, 
že návrat Evropy k prosperitě a růstu bude dlouhý a bolestivý. 
„Situace je umocněná krizí na Ukrajině, obchodní válkou 
s Ruskem a ztrátou dvou trhů s velkým potenciálem. To dává 
tušit, jak velké břemeno a odpovědnost ponesou podniky 
v Evropské unii, aby vrátily Evropě růst a pracovní místa,“ 
prohlásil Jaroslav Hanák.
SP ČR pozitivně hodnotí některé nové směry evropské politiky 
i to, že se zabývá renesancí průmyslu. Zatím však tuto politiku 

vidí spíše jako proklamaci a bude bedlivě sledovat, zda dochází 
k obratu v politice EU a zda se skutečně zabývá podmínkami 
pro jeho rozvoj. Příznivě hodnotí chystaný investiční program 
EU (tzv. Junckerův balíček). „Je otázka, zda jde o program, který 
bude mít odpovídající výsledky nebo zda Evropa bude i nadále 
snižovat atraktivnost investičního prostředí,“ konstatoval 
Jaroslav Hanák.
Snahy vedoucí ke zvýšení konkurenční výkonnosti 
a posílení postavení průmyslu v hospodářství bude SP ČR 
důrazně podporovat. Obdobný přístup očekává i od české 
politické reprezentace. „Chceme, aby její politika byla 
srozumitelná a výrazná, aby se zasadila o to, aby mnohá 
proklamativní prohlášení Evropské unie o významu posílení 
konkurenceschopnosti dostala podobu konkrétních a jasných 
opatření,“ dodal Jaroslav Hanák. 
V rámci Národního konventu se letos uskuteční ještě tři kulaté 
stoly, které se 25. listopadu 2014 zaměří na téma migrace 
a 4. prosince 2014 na téma institucionálních otázek. Poslední 
letošní kulatý stůl se pak uskuteční 11. prosince 2014 a bude 
se věnovat politice soudržnosti. Navrhovanými tématy kulatých 
stolů pro příští rok jsou energetická bezpečnost, ČR a euro či 
digitální agenda.
Výsledkem kulatých stolů budou doporučení, která budou 
pravidelně předkládána tvůrcům české evropské politiky jako 
podklad pro tvorbu národních pozic. Výstupy budou rovněž 
prezentovány na Výboru pro EU a na jednání Pracovního týmu 
Rady hospodářské a sociální dohody pro EU. Více informací 
najdete na webu www.narodnikonvent.eu.

red
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Insolvenční mafie  
ničí podnikatelské prostředí
Svaz důrazně apeloval na stát, aby zabránil rozšířené nebezpečné praxi, kdy kvůli 
kriminálnímu jednání insolvenčních správců a soudů podnikatelé musejí zavírat fungující 
podniky. O práci tak přicházejí tisíce lidí. Úřady řeší desítky takových případů.

Palčivým tématem insolvenčních mafií se Svaz průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR) začal zabývat již v první polovině letošního 
roku. Informoval tehdy, že v důsledku působení insolvenčního 
správce a soudu musel ukončit činnost zavedený moderní podnik 
viceprezidenta SP ČR a předsedy představenstva Brano Group 
Pavla Juříčka MORA – TOP v Uničově. O dalších případech SP ČR 
informoval na tiskové konferenci v říjnu.
Konference se zúčastnili například jednatel a výkonný ředitel 
atx – automotion, s.r.o. Bohuslav Vránek, bývalý majitel a jednatel 
firem Extra bau a.s. a Euresta s.r.o. Bedřich Hnilica či advokát 
Ilja Padalík s kauzou Kuchyně Horní Lán. Přítomni byli jednatel 
společností Cars Bad s.r.o. a INNA, WEST CZ s.r.o. Zdeněk Šilhánek 
a další podnikatelé a také Hana Marvanová spolupracující 
s ministerstvem financí právě na zmíněné problematice či 
jednatelka InsolCentrum, s.r.o. Jarmila Veselá.
„Máme připravenou řadu návrhů, jak současný dramatický stav 
věcí obrátit. Jeho součástí je změna insolvenčního zákona,“ 
uvedl Pavel Juříček (na snímku vpravo). Jak dodal, podnikatelské 
prostředí je kvůli insolvenčním mafiím ve stavu, kdy četní 

podnikatelé chtějí odejít do zahraničí. Jak vyplývá z aktuálního 
šetření SP ČR, téměř šestina tuzemských podnikatelů poukazuje 
na zhoršování vymahatelnosti práva a více jak čtyři pětiny 
považují současný stav za neměnný. Pouze 4 % podnikatelů mají 
pocit, že se vymahatelnost práva zlepšila.
Také společnost InsolCentrum ve své analýze zjistila, že 
poruchy právního prostředí v insolvenčních řízení narušují 
stabilitu podnikatelského klimatu v ČR. „Insolvenční řízení 
jsou ekonomicky naprosto neefektivní, majetek se ztrácí před 
i po rozhodnutí o úpadku. Věřitelé vůbec nejsou uspokojeni v 58 % 
případů,“ prohlásila Jarmila Veselá.
Přítomní se shodli na potřebě rázné změny zákona o insolvenčním 
řízení a insolvenčních správcích. „Současná legislativa 
neumožňuje ochranu proti nezákonnému postupu. Selhává dohled 
správců a dozor soudců,“ uvedla Hana Marvanová.
Zúčastnění mimo jiné poukázali na slib ministerstva spravedlnosti 
z minulých let, že vypracuje analýzu dopadů fungování zákona 
o insolvenci na podnikatelské prostředí. Nic podobného 
připraveno není. Jedním z návrhů bylo, aby téma insolvence 
převzalo ministerstvo financí, a to kvůli návaznosti na daňové 
úniky. Jednoznačně se přítomní shodli na nutnosti hmotné 
odpovědnosti správců a soudců. SP ČR již připravil řadu návrhů 
na změnu, na úpravách se dále pracuje v expertním týmu.

Milan Mostýn
ředitel Sekce komunikace SP ČR
mmostyn@spcr.cz

Informace o návrzích změn insolvenčního zákona, o situaci 
v insolvencích i prezentace poškozených podnikatelů 
najdete na webové stránce www.spcr.cz:

Insolvenční mafie a navrhovaná legislativní řešení:
http://www.spcr.cz/files/cz/tk/brano.pdf
Insolvence společnosti atx:
http://www.spcr.cz/files/cz/tk/atx.pdf
Průběh konkurzní loupeže dálničního areálu 
„EXTRA“ na dálnici D 1 v Popůvkách u Brna:
http://www.spcr.cz/files/cz/tk/popuvky.pdf 
Konkurs dlužníka Kuchyně Horní Lán, s.r.o.: 
 http://www.spcr.cz/files/cz/tk/padalik.pdf
Ekonomické výsledky insolvenčních řízení podnikatelské sféry:
http://www.spcr.cz/files/cz/tk/in.pdf
Vybraná data z insolvenční databáze InsolCentra:
http://www.spcr.cz/files/cz/tk/insolcetrum.pdf
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Praktické pomůcky  
při zaměstnávání OZP
Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) se s dalšími partnery podílí na projektu, který přináší 
praktické návody a příklady pro zaměstnavatele osob se zdravotním postižením (OZP). 

V rámci projektu nazvaného „Sociální pilíř konceptu společenské 
odpovědnosti firem (CSR) ve vztahu k zaměstnanosti OZP 
na volném trhu práce“ byly vytvořeny dokumenty, jež pomohou 
zaměstnavatelům, kteří zaměstnávají nebo plánují zaměstnat 
osoby se zdravotním postižením, získat praktické rady, 
informace, odpovědi a zkušenosti.
Manuál pro zaměstnávání OZP obsahuje přehledně 
a srozumitelně seřazené nezbytné informace, doporučení, 
postupy a odkazy pro zaměstnávání OZP opírající se 
o zkušenosti z praxe. Zaměstnavatelé zde naleznou 
informační minimum pro zaměstnávání OZP, mapu procesů 
a praktické zkušenosti. Ve Standardech diverzitní komunikace 
na pracovišti jim jsou k dispozici pravidla, postupy a praktické 
příklady nezbytné k překonání komunikačních, pracovních 
a osobních bariér a stereotypů, usnadňujících začlenění OZP 
na běžná pracoviště.

Texty, filmy, kalkulačka
Projekt zahrnuje rovněž e-learningové kurzy, jež obsahují 
strukturované vzdělávací texty, odkazy a testovací otázky vhodné 
pro vnitropodnikové vzdělávání a jsou dostupné na internetové 
adrese pyramida-moodle.osu.cz. Součástí projektu je rovněž 
on-line kalkulačka na internetové stránce http://www.spcsr.cz/
kalkulacka2, která přináší v pěti krocích jednoduchý postup pro 
orientační výpočet ekonomického přínosu zaměstnání OZP.
Příklady dobré praxe při zaměstnávání OZP z různých odvětví 
na trhu práce přináší série šesti krátkých filmových dokumentů. 
Mohou posloužit také jako inspirace či návod, jak k této 
problematice přistupovat. Své zkušenosti v dokumentech 
představují zástupci společností ČEZ, a.s., Česká spořitelna, a.s., 
ŠKODA AUTO, a.s., Siemens s.r.o, Metropolitní univerzita Praha 
a Všeobecná zdravotní pojišťovna. Instruktážní film nazvaný „Jak 
správně zavádět pravidla společenské odpovědnosti“ poutavou 
formou přibližuje problematiku sociálního pilíře společenské 
odpovědnosti podnikání.
Všechny uvedené výstupy projektu jsou dostupné ve formě 
tištěné brožury obsahující DVD s elektronickou verzí nebo v on-
line verzi na internetové stránce www.spcsr.cz.

Seminář zaměstnávání OZP
Asociace zaměstnavatelů zdravotně postižených ČR (AZZP ČR) 
a SP ČR pořádají 26. listopadu letošního roku v Praze 
pracovní seminář na téma „Zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením na volném trhu práce“. Cílem setkání je seznámit 
účastníky s užitečnými informacemi, zkušenostmi a příklady 
z praxe, představit jim řadu praktických manuálů a pomůcek 
sestavených ve spolupráci s okruhem zainteresovaných 
zaměstnavatelů v rámci končícího projektu (webová 
kalkulačka, manuál), inspirovat účastníky k pozitivnímu 
přístupu k tomuto specifickému okruhu potenciálních 
zaměstnanců a seznámit účastníky s navrhovanými 
a připravovanými změnami legislativních podmínek 
odpovídajících modernímu přístupu.

Jitka Hlaváčková
Sekce zaměstnavatelská SP ČR
jhlavackova@spcr.cz

PRojEKT „SocIáLní PILíř KoncEPTu SPoLEČEnSKé 
oDPoVěDnoSTI FIREM (cSR), VE VZTAHu 
K ZAMěSTnAnoSTI oZP nA VoLnéM TRHu PRácE“

Číslo projektu: CZ.104/5.1.01/77.00003
Koordinátor:  
Centrum vizualizace a interaktivity vzdělávání, s.r.o.,
Partneři: AZZP ČR, SP ČR, Ostravská univerzita v Ostravě, 
Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých ČR, 
Českomoravská jednota neslyšících.
Bližší informace najdete na internetové stránce  
http://www.spcr.cz/probihajici-projekty/socialni-pilir-
konceptu-spolecenske-odpovednosti-firem-csr-ve-vztahu-k-
zamestnanosti-ozp-na-volnem-trhu-prace.
Informace o pracovním semináři „Zaměstnávání osob se 
zdravotním postižením na volném trhu práce“ najdete 
na internetové stránce  
http://www.spcr.cz/kalendar-akci/seminare/zamestnavani-
osob-se-zdravotnim-postizenim-na-volnem-trhu-prace-4.
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Intervence ČNB – rok poté
Od začátku intervencí České národní banky, jimiž oslabila kurz koruny, již uplynul celý 
rok. Nad hodnocením vývoje a dopady tohoto kroku na podnikovou sféru se zamýšlí 
analytik Svazu Bohuslav Čížek. 

Dosavadní výsledky průmyslu i mírně předčily naše původní 
očekávání. Hodnoty zakázek a produkce lze vnímat za pozitivní, 
v průmyslu převažuje mírný optimismus . Ukazuje se schopnost 
průmyslu konkurovat a držet si pozice.

Pomohla ČNB firmám?
Mezi našimi členy obrázek zcela jednoznačný není. Najdeme 
určitě firmy, kterým se hospodářské výsledky díky intervencím 
zlepšily, které to hodnotí pozitivně, například z řad exportérů 
ve strojírenství či v textilním průmyslu. Nerozporujeme tedy 
přínosy pro exportéry jako růst tržeb vyjádřený v korunách či pro 
některé z nich snazší cenová konkurenceschopnost. Ale i mezi 
řadou exportérů jsou při nejmenším otazníky a obavy, dopady 
jsou v různé míře a ne u všech exportních firem byl pozitivní 
krátkodobý finanční efekt tak výrazný, mezi některými se 
objevuje i větší kritika. Zní to možná jako fráze, ale pro firmy je 
klíčová i stabilita, předvídatelnost. Podle některých našich členů 
krok ČNB dlouhodobému plánování a řízení příliš nepomohl. 
V neposlední řadě vnímají oslabení kurzu negativně firmy 
importující vstupy a ty, které dodávají primárně pro domácí trh.

Dopady efektu intervencí nelze přesně vyčíslit. Je velmi 
obtížné, oddělit efekty dalších faktorů jako schopnosti našich 
podniků (obchodní strategie a necenová konkurenceschopnost 
obecně), oživení/posílení zahraniční poptávky či stabilizace 
očekávání v ekonomice. Ty se na růstu v posledním roce také 
podílely. Průmyslu se dařilo a kladných hodnot by dosahoval 
i bez intervencí: o kolik by tempa byla nižší, si netroufáme 
říct. Tím určitě neříkám, že by kurz v současnosti v určitém 
směru nepomáhal – k celkovým výsledkům exportu v současné 

době přispívá a výsledky exportu se sekundárně odráží i jako 
faktor přispívající stabilizaci domácí poptávky. Umělá změna 
kurzu se ve firmě promítne i do hodnot finančních ukazatelů, 
i zde pak vzniká komplikace s očišťováním, co je dáno kurzem, 
se srovnatelností s předchozími a používanými referenčními 
hodnotami, které jsou důležitá pro správná manažerská 
rozhodnutí.

Výhled do budoucna
Právě v budoucnosti je jeden z otazníků. Pro firmy není zcela 
srozumitelná a předvídatelná exit strategie a následný vývoj 
kurzu – míra jeho volatility, míra případného posilování kurzu. 
Pro příští rok víme, nebo ČNB alespoň rétorikou slibuje, že 
koruna prostě pod 27 Kč za euro neposílí. Rok 2016 je už ale 
pro firmy méně srozumitelný. Proto chceme, aby se ČNB co 
nejlépe připravila a hlavně včas a srozumitelně komunikovala 
s podnikatelskou sférou. Další oslabení umělou cestou v tuto 
chvíli jako potřebné nevidíme a nedomníváme se, že by je 
očekávaný vývoj ekonomiky či rétorika ČNB naznačovaly.

Nejen aktuální ekonomická témata v souvislosti s měnovou 
politikou, ale i vnímání a očekávání vývoje z pohledu podniků 
či spolupráce budou předmětem setkání delegace zástupců 
zaměstnavatelů s bankovní radou ČNB 2. prosince v Praze.

red

Bližší informace lze nalézt na internetových stránkách  
www.spcr.cz v sekci „Ekonomika v číslech“.
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Média v říjnu:  
vzdělávání, mafie, mzda, Čína, klima
Média měla v uplynulých týdnech žně na témata, k nimž se Svaz mohl s přehledem 
vyjadřovat a dominovat stále na tuzemské scéně jako klíčový zástupce byznysu.

Rok průmyslu a technického vzdělávání byl sotva vyhlášen 
a už se toto téma vyhouplo na první příčky mediálních zásahů 
– na říjnové konferenci Česká škola 21. století. Setkání téměř 
150 lidí ze škol „od mateřinek po univerzity“, z firem i z různých 
institucí se uskutečnilo v budově České spořitelny v Praze. 
Hlavními pořadateli byly Nadace Depositum Bonum a Erste 
Corporate Banking, záštitu nad ní převzal Svaz průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR) reprezentovaný prezidentem Jaroslavem 
Hanákem. 
Média, zejména Hospodářské noviny, si povšimla jeho kritiky 
nesouladu struktury škol s potřebami praxe i toho, že se 
v diskusi prosadil názor, že velké podniky se v současnosti 
na rozvoji středních a vysokých škol už velkou měrou podílejí, 
bídné je však zapojení menších firem. Prezident SP ČR podle 
nich ocenil možnost daňových úlev pro vzdělávání i novelu 
zákona, jež umožní odborníkům z praxe, aby učili ve školách. 
Zmínil projekt Pospolu – spolupráci škol a firem. 
Téma podpory technického vzdělávání se objevilo i v řadě 
dalších médií, za zmínku stojí názor rektora ČVUT Petra 
Konvalinky, který uvedl, že firmy by měly mít možnost 
ovlivňovat výrazněji zadávání bakalářských a diplomových 
prací, měly by nabízet studentům praxe, stáže, a to i ve formě 
financované spolupráce. Zmínil také kampaň SP ČR, kterou 
chce podpořit první českou „dětskou univerzitu“ prázdninovým 
týdnem na ČVUT. Média si všimla i záštity SP ČR pro projekt 
Věda má budoucnost. 

Insolvenční mafie a jejich praktiky
Tématem insolvenčních mafií se v říjnu zabývala řada 
médií na základě tiskové konference (na snímku) svolané 
viceprezidentem SP ČR Pavlem Juříčkem, za účasti desítky hostů 
včetně zástupců postižených firem. V rozhovoru pro Lidové 
noviny požadoval Pavel Juříček reformu justice. „Podnikatele 
ohrožuje insolvenční mafie. A mohou za to i soudci, kteří často 
nerozhodují v souladu se zákonem. Tak by se ve zkratce dalo 
přeložit včerejší prohlášení Svazu průmyslu a dopravy ČR,“ 
napsaly LN. Juříčkovým návrhům se věnovaly E15, MF 
DNES i Události České televize. Záběry z tiskové konference 
s vystoupením viceprezidenta se dostaly i do sledovaného pořadu 
ČT Otázky Václava Moravce, téma insolvečních mafií sleduje 
i server ceskajustice.cz.

Co s minimální mzdou?
Pavel Juříček bojoval a bodoval i příspěvkem k tématu minimální 
mzda v hysterickém diskusním pořadu ČT moderátorky Michaely 
Jílkové Máte slovo. Parlamentní listy k tomu napsaly: „Souboj 
mezi podnikateli a zaměstnanci, připepřený ministryní práce, 
nabídl třaskavý střet, při němž došlo i na otázku, zda to mají 
horší zaměstnanci ve veřejném či soukromém sektoru“. A další 
zmínka výše uvedeného serveru svědčí o skutečné diskusní bitvě: 
„Dusno ve studiu rozetnul zaměstnavatel Juříček: ‚Máte to z Opavy 
šest kilometrů do Brana, tak pojďte dělat ke mně‘, vybídl diváka. 
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Ostatní včetně podnikatele Dandy z publika se přidali, ať se 
přestěhuje někam, kde je práce, třeba i do Prahy“.
Dalším tématem trhu práce byl vládou schválený tzv. kurzarbeit. 
Média zaznamenala hlasité zklamání SP ČR. Podle Deníku 
příspěvek bude možné poskytovat zaměstnavatelům v případě, 
kdy nemohou zaměstnancům přidělovat práci v rozsahu 20 až 
40 procent stanovené týdenní pracovní doby. Firmy by žádosti 
poslaly na úřady práce a ty by je posléze postoupily na vládu. 
Teprve kabinet by rozhodl, zda daná firma podporu dostane 
či nikoliv. Firmy by podporu dostaly až na šest měsíců, při 
opakované žádosti pak maximálně na 12 měsíců. I poskytnutá 
částka by byla ohraničena – nanejvýš by stát poskytl příspěvek 
ve výši deseti či 15 procent průměrné mzdy ve státě, tedy 
nyní 2481 či 3721 korun. „Za těchto podmínek se vytváří 
neživotaschopná varianta,“ citovala média vyjádření SP ČR. 
Minimální mzda byla na programu dne i při tripartitě koncem 
října, na kterou zavítal prezident Miloš Zeman. Byl to právě on, 
kdo pochválil vládu i odbory za rozhodnutí o jejím navýšení. 
Na vládní krok reagoval však kriticky šéf SP ČR. „Každý člověk, 
který pracuje, je pokladem této země. My nepodporujeme lidi 
na dávkách, ale minimální mzda se musí projednat, musíme se 
dohodnout na cyklu dvou- či tříletém, aby podnikatelé nebyli 
překvapeni,“ uvedl.
Média zaznamenala i další témata jako podpora zavedení 
elektronické evidence tržeb od roku 2016 či prolomení 
těžebních limitů. 

Export – hlavně Čína
Je již zaběhnutou praxí, že média se v souvislosti 
s podnikatelskými misemi provázejícími ústavní činitele 
pídí po seznamu účastníků a hledají v nich pochybné firmy 
či osobnosti, informace, co účastníci chtějí dohodnout 
a zda se podepisují konktrakty a za kolik peněz. Nejinak 
tomu bylo v případě mise do Číny provázející prezidenta 
ČR Miloše Zemana. Tentokrát se řešilo i téma víz – 

viceprezidenty SP ČR Pavla Juříčka a Radka Špicara zpovídal 
týdeník Ekonom. Tématem byla lidská práva versus byznys, 
k němuž se v diskusním pořadu Českého rozhlasu vyjádřil 
opět Pavel Juříček. Mediální kolotoč kolem vyjádření Miloše 
Zemana, který svůj čínský protějšek ujistil, že ČR uznává územní 
celistvost Číny s Tibetem a Tchaj-wanem, přebil jeho „soukromý“ 
návrat. Vyjádřil se k němu i český premiér Bohuslav Sobotka 
v Lidových novinách: „Počítám s tím, že na jaře se uskuteční 
další cesta na premiérské úrovni. Ve spolupráci se Svazem 
průmyslu a dopravy, Hospodářskou komorou a ministerstvem 
průmyslu budeme sestavovat novou podnikatelskou misi… Byl 
bych především rád, aby byla podnikatelská delegace vybrána 
s ohledem na potřeby našeho exportu do Číny. Není to otázka 
oblíbenců premiéra“.

Energetika – trvalé téma
K dění v EU média píšou: vyjednávání na bruselském 
summitu k energeticko-klimatickému balíčku se zvrhlo v boj 
o kompenzace. Členské země EU se shodly, že do roku 2030 sníží 
emise oxidu uhličitého o 40 procent oproti roku 1990. Splnit 
tento cíl bude ale hlavně pro nové členské státy, které mají 
na svém území těžký průmysl, daleko nákladnější než pro ostatní 
země. Česku se společně se státy visegrádské čtyřky podařilo 
vyjednat pro roky 2021 až 2030 fond solidarity, ze kterého mohou 
čerpat pouze země s nižším HDP. Jen z něj by tak mohlo podle 
odhadu vlády získat 50 až 70 miliard korun. „Je na tom vidět, 
že se na dohodě čeští vyjednavači podíleli už od začátku a drželi 
se v hlavním proudu,“ citovala média člena představenstva ČEZ 
i SP ČR Ivo Hlaváče. Co přesně se Česku podařilo dohodnout, 
bude ale podle něj záležet až na budoucím vývoji. Média si 
v této souvislosti povšimla výroku viceprezidenta SP ČR Jana 
Rafaje, že bude záležet hlavně na tom, co se dohodne příští rok 
na celosvětové konferenci o klimatu v Paříži. Zaznamenala 
i postoj SP ČR, že ani kompenzace z Bruselu nebudou stačit 
na jejich náklady. „Pokud by to mělo významně zatížit pouze 
evropský průmysl, tak by nám hrozilo, že část toho průmyslu se 
může přesunout mimo hranice,“ citovala ČT Jana Rafaje, který 
tento postoj vysvětloval i v Českém rozhlase v debatě s Martinem 
Bursíkem. Diskuse se zaměřila zejména na cíl nejméně 
čtyřicetiprocentní snížení emisí oxidu uhličitého, který je 
závazný pro každou členskou zemi. „Jsme v nevýhodě výchozích 
podmínek. Západní Evropa je před námi, ale ne proto, že by 
měla větší vůli se modernizovat, ale protože od 80. let dostávala 
obrovské dotace na modernizaci průmyslu a na energetiku,“ 
dodal Jan Rafaj. 

Milan Mostýn
ředitel Sekce komunikace SP ČR
mmostyn@spcr.cz
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Investice, investice, investice…
Investiční plán nového předsedy Evropské komise Junckera by měl evropské ekonomice 
přinést 300 miliard eur. Podle ČR by použité nástroje měly zejména reflektovat potřeby 
a plány rozvoje jednotlivých členských států.

V červenci představil nastupující předseda Evropské komise 
(EK) Jean-Claude Juncker v rámci svého vystoupení v Evropském 
parlamentu (EP) svoji agendu „Nový začátek pro Evropu“. Její 
součástí je plán na mobilizaci veřejných a soukromých investic 
v rozsahu až 300 miliard eur. V září představilo svůj návrh 
na vytvoření Evropského fondu pro investice Polsko, následně 
Německo a Francie předložily společný dokument o investicích 
v Evropě, který cílí na zlepšení prostředí pro investice a podporu 
růstu prostřednictvím státních zásahů.

Během krize došlo v jednotlivých státech k výraznému 
poklesu investiční aktivity o různé intenzitě (k poklesu 
o 25 – 60 %). V roce 2013 byla investiční aktivita v EU 
stále zhruba 15 % pod předkrizovou úrovní (2008). V cestě 
investičnímu oživení stojí několik překážek, mj. se jedná 
o nutnost pokračovat v konsolidaci veřejných financí, dále 
jde o odkládání velkých investičních rozhodnutí kvůli vysoké 
míře nejistoty a nedostatku důvěry a regulatorní překážky.
Ve sdělení EK o dlouhodobém financování evropské 
ekonomiky z 27. 3. 2014 (KOM (2014) 168) bylo jasně 
řečeno, že důležitým úkolem je podporovat rozvoj 
infrastrukturních projektů, které zásadním způsobem 
přispívají k udržitelnému růstu, zvyšují produktivitu 
ostatních odvětví hospodářství a usnadňují propojení 
vnitřního trhu. Investice potřebné pro dopravní, energetické 
a telekomunikační infrastrukturní sítě celounijního významu 
se v období do roku 2020 odhadují na 1 bilión eur. Projekty 
transevropské dopravní sítě (TEN-T) a Nástroj pro propojení 
Evropy (CEF) by mohly poskytnout přirozený výchozí bod 
pro další investice. Tyto projekty jsou v různých fázích 
vývoje, nyní je vhodné identifikovat ty, které by mohly být 
potenciálně realizovány v průběhu příštích tří let a u těchto 
vybraných projektů urychlit jejich realizaci.

Investiční balíček prioritou nové EK
Jean-Claude Juncker naplánoval zveřejnění investičního balíčku 
do tří měsíců od zahájení činnosti nové Evropské komise. 
V říjnu zahájila svoji činnost nově ustavená pracovní skupina 
vedená EK a Evropskou investiční bankou (EIB). Cílem pracovní 
skupiny je, provést analýzu investičního prostředí v EU 
včetně identifikace překážek, které stojí v cestě intenzivnější 
investiční aktivitě a sestavení seznamu projektů, které je 
možné v případě odstranění konkrétních překážek realizovat 
do roku 2018. Zpráva pracovní skupiny je připravována 
na základě dotazníkového šetření mezi členskými státy, které 
informovaly o své investiční strategii, uvedly hlavní překážky 
pro investice a identifikovaly projekty, jejichž realizace je 
reálná v období 2015 – 2017.
ČR s podporou investic na zrychlení hospodářského růstu 
souhlasí, investiční potenciál spatřuje v oblasti dopravy, 
energetiky, zdrojů, ve výzkumu a vývoji, ve znalostech 
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a v digitální ekonomice. Ke zvýšení investiční aktivity je třeba 
mít k dispozici kvalitní projekty a zajistit optimální investiční 
prostředí. Je nakloněna, aby k tomu docházelo za využívání 
stávajících zdrojů, které by měly být využitelné pro všechny 
členské státy. Zástupci ČR jsou toho názoru, že jedním 
z možných výstupů diskuse o otázkách investic by měl být 
závazek maximálního využití flexibility stávajících pravidel 
v ekonomické oblasti a zjednodušení pravidel u stávajících 
investičních nástrojů, jako je např. kohezní politika či nástroj 
CEF. Zaměřit by se ČR chtěla především na to, aby tyto 
nástroje ve větší míře reflektovaly potřeby a plány rozvoje 
jednotlivých členských států.

Málo ambiciózní injekce
Pro evropský byznys pod hlavičkou BUSINESSEUROPE jsou 
investice jednou z deseti priorit jeho plánu pro Evropu. 
Výstupem zvláštní pracovní skupiny je dokument 
„Očekávání BUSINESSEUROPE od investičního plánu EU“. 
BUSINESSEUROPE považuje navržený investiční plán za málo 
ambiciózní. Investiční injekce 300 miliard eur rozložená do tří 

let představuje jen dvě procenta ročního zvýšení investic. 
Aby se výše investic vrátila na úroveň roku 2008, bylo by 
zapotřebí 500 miliard eur ročně.
BUSINESSEUROPE v dokumentu stanovuje principy 
správného nastavení investičního plánu založeného především 
na vytvoření příznivých podmínek pro podniky, obnovení 
důvěry investovat v Evropě a závazku vlád investovat 
do strukturálních reforem. 
Evropské podniky definovaly 12 hlavních překážek 
investování. Mezi ně patří zejména ekonomická a politická 
nejistota, regulatorní nejistota a administrativní zátěž, 
omezený přístup k financím, obtížný vstup soukromých 
investorů do veřejných zakázek, vysoké ceny energie 
a nejistota dodávek, daňové režimy podkopávající 
konkurenceschopnost, překážky vnitřního trhu, rigidní 
trhy práce a málo ambiciózní politiky pro přímé zahraniční 
investice. 

Vladimíra Drbalová 
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR – Mezinárodní organizace a EU
vdrbalova@spcr.cz
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Zveme Vás na 18. ročník 

Strategické
fórum
27.–28. 11. 2014
The Augustine Hotel, Praha 1
www.strategickeforum.cz

Čeká na Vás taky zajímavá diskuze o strategii vývoje ČR:

Jaké konkrétní kroky jsou nezbytné pro další pozitivní vývoj 
České republiky? Žádné obecné fráze, ale jednoznačné návody 
a doporučení! Otevřená diskuze, do které se můžete zapojit i Vy.

— Radek Špicar, viceprezident pro hospodářskou politiku 
     a konkurenceschopnost, SPČR
— Jan Mládek, ministr půmyslu a obchodu
— Josef Středula, předseda, ČMKOS
— David Ondráčka, ředitel, Transparency International ČR
— Zdeněk Kudrna, Assistant professor, University of Vienna

František Koukolík
vedoucí Národní referenční laboratoře 
prionových chorob, Fakultní Thomayerova 
nemocnice s poliklinikou

— Gen úspěchu – psychologie leadrů

Miroslav Bárta
ředitel Českého egyptologického ústavu a ředitel 
koncese pro výzkum v Egyptě Univerzita Karlova

— Anatomie změny společenského 
paradigmatu Západní civilizace

Václav Klaus
Chairman, Institut Václava Klause

— 25 let od pádu komunismu

Mediální partneři:

Odborný garant:

.



Svaz pomohl prezentovat české firmy v Bělehradě
Zástupci více než dvou desítek českých společností se v říjnu zúčastnili mezinárodních 
výstav v Srbsku zaměřených na energetiku. Země může být perspektivním odbytištěm – 
v přístupovém procesu do EU ji bude čekat rekonstrukce stávajících zdrojů energie.

České průmyslové a obchodní společnosti se od 13. do 16. října 
zúčastnily v Bělehradě mezinárodních výstav ECOFAIR 
2014 a ENERGETIKA 2014 zaměřených na oblast ekologie 
a energetiky. Navrhovatelem české účasti i účastníkem výstav 
byl Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR), realizátorem byla 
společnost Integra spol. s r.o.
Česká expozice byla největší zahraniční expozicí ze 
14 zúčastněných zemí, mezi 150 vystavovateli ji reprezentovalo 
22 společností. O český stánek byl velký zájem ze strany 
návštěvníků, srbských institucí, společností i médií.
Srbská republika patří mezi tradiční a dlouhodobé hospodářské 
partnery ČR. Jedná se o prioritní zemi pro export ČR v souladu 
s vládou přijatou Exportní strategií ČR 2012 – 2020. ČR je pro 
Srbsko z hlediska obratu 18. nejvýznamnější obchodní partner. 
Srbsko je z tohoto hlediska pro ČR 36. nejvýznamnější partner. 
Srbsko řeší řadu problémů především v oblasti energetiky, 
ekologie a dopravní infrastruktury. Pro české firmy je zajímavá 

energetika. Srbsko bude během přístupového procesu k EU 
nuceno uzavřít elektrárny nevyhovující zejména z ekologického 
hlediska o celkovém výkonu až 1.000 MW. V oblasti rekonstrukcí 
energetických zdrojů společnost EPS (Elektropriveda Srbija) 
deklaruje zájem provést rekonstrukci větších bloků a menší 
bloky následně spíše uzavírat.
Srbská strana považuje ČR za potenciálně velmi vhodného 
partnera pro oblast ekologie. Současný stav čištění odpadních 
vod v Srbsku není vůbec uspokojivý, problémem je akutní 
nedostatek investičních prostředků na přípravu projektů 
i vlastní realizaci výstavby nových čistíren odpadních vod. 
O české dodávky zařízení a služeb pro tato i další odvětví 
je ze srbské strany velký zájem.

Milan Kuchta
spolupracovník redakce
kuchta.milan@gmail.com

SVAZ nAVáZAL SPoLuPRácI S TunISKýM PARTnEREM

V listopadu navštívila sídlo Svazu průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) podnikatelská delegace tuniského zaměstnavatelského 
svazu CONECT, který sdružuje tuniské firmy z oblasti 
chemického průmyslu, ICT, dopravy, textilního průmyslu, 
turismu, finančních služeb a dalších oborů. Prezident 
SP ČR Jaroslav Hanák (vpravo) podepsal se svým tuniským 
protějškem, prezidentem CONECTu Tarakem Cherifem (vlevo), 
dohodu o spolupráci mezi SP ČR a CONECTem.
„Věřím, že dohoda o spolupráci s naším novým tuniským 
partnerem se stane základem nejen pro výměnu informací 
o obchodních a investičních příležitostech v obou zemích, ale 
i pro častá setkání podnikatelů, která umožní navázat nová 
obchodní partnerství,“ uvedl při podpisu smlouvy Jaroslav Hanák. 
Součástí programu návštěvy tuniské delegace byl seminář 
Obchodní příležitosti v Tunisku. Podnět k navázání 

spolupráce mezi oběma svazy vyšel od tuniského velvyslance 
v Praze pana Mocefa Hajeriho, který na semináři rovněž 
vystoupil. Na programu byla i individuální jednání českých 
a tuniských podnikatelů. Informace o svazu CONECT najdete 
na internetové stránce  www.conect.org.tn.

red
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Enviromentální management ve firmách
Enviromentálním manažerským systémem se nazývá systém řízení, který je zaměřen 
na sledování a zlepšování těch činností podniku, které ovlivňují nebo mohou ovlivnit 
kvalitu životního prostředí nebo zdraví a bezpečnost zaměstnanců. 

Enviromentální manažerský systém (zkráceně EMS) se například 
zaměřuje na prevenci vzniku odpadů, efektivnější využívání 
surovin a paliv, spotřebu vody a čištění odpadních vod, emise 
do ovzduší, úniky nebezpečných látek a kontaminace vody 
a půdy a další aspekty.
Zavedením EMS podnik sděluje, že bere svůj zájem o životní 
prostředí vážně a usiluje o zmírnění negativních vlivů jeho 
činností. Jeho zavedení zároveň podporuje obchodní zájmy 
podniku, protože v dnešním světě již řadě obchodních partnerů 
záleží na tom, aby spolupracovali pouze s těmi, kteří se chovají 
odpovědně.
Vybudování tohoto systému upravuje řada mezinárodních 
norem. Organizace si jej podle požadavků norem ISO 14000 sama 
zabuduje do svého řídicího systému a s jeho pomocí pak řídí 
své vlivy na životní prostředí tak, aby se jejich negativní dopad 
neustále zmenšoval. Hlavním impulsem pro tvorbu norem řady 
ISO 14000 byl úspěch předcházejících norem na vybudování 
systému řízení jakosti.

Audit manažerského systému
V případě EMS se provádí interní a externí audit. Interní 
audit EMS je kontrolní a informační nástroj, jehož úkolem 
je kontrolovat systém environmentálního managementu. 
Tato kontrola probíhá uvnitř podniku a provádí ji osoba 
(interní auditor) pověřená podnikem. Chce-li však podnik 
potvrzení (certifikát) o zavedení systému environmentálního 
managementu, musí se podrobit externímu certifikačnímu auditu 
EMS, který provádí nezávislý certifikační orgán, mající pro tuto 
činnost akreditaci.
Provádění auditů EMS se obecně řídí normou ČSN EN ISO 19011 
publikovanou v dubnu 2003, která je společná pro provádění 
auditu jakosti a auditu EMS. V této normě je audit definován jako 
systematický, nezávislý a dokumentovaný proces získávání 
důkazu z auditu a jeho objektivního hodnocení s cílem stanovit 
rozsah splnění kritérií auditu. Pod pojmem důkaz z auditu se 
rozumí záznamy, konstatování skutečnosti nebo jiné informace, 
které souvisejí s kritérii auditu a jsou ověřené. Pojmem kritéria 
auditu se rozumí soubor politik, postupů nebo požadavků.

Pavel Petričko
regionální manažer SP ČR pro Karlovarský a Ústecký kraj
ppetricko@spcr.cz

ČSN EN ISO 14001:2005 – Systémy environmentálního managementu – Požadavky s návodem pro použití
V ČSN EN ISO 14001 jsou specifikovány požadavky na systém environmentálního managementu, který mohou organizace používat 
pro interní aplikaci, certifikaci nebo pro smluvní účely s dodavateli a zákazníky. Využívá se při certifikaci k nezávislému posouzení 
schopnosti organizace vytvořit a udržovat postupy k identifikaci environmentálních aspektů svých činností, služeb a výrobků, 
které mohou řídit a na které mohou podle očekávání mít určitý vliv, plnění právních a jiných požadavků, vlastních požadavků 
stanovených pro efektivní fungování všech procesů a neustálého zlepšování systému environmentálního managementu.

ČSN EN ISO 14004:2005 – Systémy environmentálního managementu – Všeobecná směrnice k zásadám, systémům 
a podpůrným metodám
V ČSN ISO 14004 je uveden návod na širší rozsah systému environmentálního managementu, než poskytuje ČSN EN ISO 14001. 
Je soustředěna zejména na neustálé zlepšování výkonnosti a efektivnosti celé organizace.

Tato strategie společensky odpovědného chování podniků vychází ze zásady udržitelného vývoje, který zajišťuje současné potřeby, 
aniž by ohrožoval šance dalších generací na uspokojování jejich potřeb. 
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Národní dohoda pomůže 
konkurenceschopnosti
Svaz ve spolupráci s odbory podniká aktivity ke zlepšení situace na trhu práce v ČR. 
Příkladem je Národní dohoda navazující na různé již uzavřené dohody o spolupráci 
zúčastněných institucí.

Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) realizuje společně 
s Českomoravskou konfederací odborových svazů (ČMKOS) 
projekt sektorových dohod, jehož součástí je také příprava 
a zpracování související Národní dohody. Jejím úkolem je 
připravit řešení kritického stavu v oblasti rozvoje lidských zdrojů 
a trhu práce.
Cílem této aktivity je nalezení efektivního řešení dlouhodobých 
problémů v rozvoji lidských zdrojů, které jsou společné pro 
všechna odvětví. Lze je průřezově řešit pouze systémově, 
za účasti nejvyšších představitelů a aktérů sociálního dialogu. 
Výstupem bude podepsaná Národní dohoda, vyjadřující shodu 
příslušných aktérů na způsobu řešení a jejich vůli realizovat 
konkrétní opatření legislativního, systémového a finančního 
charakteru.
Národní dohoda by se po podpisu měla stát společným cílem 
a zadáním vrcholových zástupců zaměstnavatelů, zaměstnanců 
a státní správy, případně krajských samospráv, kteří mají 
pravomoci a odpovědnost řešit definovaná opatření. Navazuje 
na bilaterální či vícestranné dohody o spolupráci, které již SP ČR 
inicioval na národní úrovni (především dohodu o spolupráci mezi 
MŠMT a SP ČR z března 2014), a je též v souladu s národními 
strategickými dokumenty. 
Součástí Národní dohody je Důvodová zpráva, která vychází 
obsahově z názorů a podnětů sektorových rad. Samostatnou 
přílohou Národní dohody jsou Akční plány, které rozepisují 
konkrétní kroky u klíčových témat. 

Klíčová témata
Pro definování konkrétních kroků směřujících k naplňování 
hlavního strategického cíle Národní dohody bylo stanoveno sedm 
klíčových témat v oblastech počátečního i dalšího vzdělávání:
1. Podpora technického vzdělávání – Změnit vztah mladé 

generace k matematice, přírodním vědám, k technice, 
technickým oborům a řemeslům.

2. Kariérové poradenství – Zajistit funkční systém 
kariérového poradenství na úrovni počátečního vzdělávání 
i na úrovni zajišťované a poskytované ze strany veřejných 

služeb zaměstnanosti (s přímou účastí zaměstnavatelů 
prostřednictvím sítě sektorových rad). 

3. Zvýšení kvality a rozsahu odborné přípravy na pracovišti: 
praxe, stáže, mobilita – V učebních i maturitních oborech 
rozšířit spolupráci mezi školami a podniky pomocí praxí, stáží 
a mobilit pro žáky, učitele i zaměstnance podniků. 

4. Rekvalifikace – Rozvíjet systém dalšího vzdělávání dospělých 
pomocí rekvalifikací jako jednoho z nástrojů aktivní politiky 
zaměstnanosti. 

5. Národní soustava povolání (NSP)/ Národní soustava 
kvalifikací (NSK) – Rozvíjet systémy NSP a NSK a udržovat 
je v aktuální podobě (s přímou účastí zaměstnavatelů 
prostřednictvím sítě sektorových rad), podporovat jejich 
využívání provazováním zákona o ověřování a uznávání 
výsledků dalšího vzdělávání, s dalšími právními předpisy. 
Nastavit a implementovat systém zajišťování kvality procesů 
dle příslušného zákona i systém zajišťování kvality dalšího 
vzdělávání. 

6. Centra celoživotního učení – Zajistit vznik a další rozvoj 
Center celoživotního učení, zohledňujících potřeby 
zaměstnavatelů při zvážení regionálních a národních potřeb. 

7. Poradní sbor pro rozvoj lidských zdrojů (RLZ) – Vybudovat 
funkční průřezový poradní a expertní orgán zabývající se 
politikou RLZ jako jedním z pilířů fungující ekonomiky.

Kristýna Bendíková
úsek Projektová kancelář SP ČR
kbendikova@spcr.cz

Více informací najdete na internetové stránce  
www.socialnidialog.cz/sektorove-dohody/, shrnutí podnětů 
sektorových rad potom na stránce www.sektoroverady.cz.
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SIMPLY CLEVER

Na ulici se za ní automaticky otočíte. Je to přesně ten typ, který na sebe umí strhnout pozornost. Dynamický nadčasový design 
a barevné možnosti ColourConceptu jsou teprve začátkem. To, co se skrývá uvnitř, je stejně lákavé. Třeba nová generace motorů, 
které jsou až o 17 % úspornější, a nejmodernější technologie. I díky nim má nová Fabia bezkonkurenční jízdní vlastnosti. A při pořízení 
jedinečné Záruky Mobility Plus s prodlouženou zárukou na 5 let již není co řešit. Nová Fabia již od 239 900 Kč s klimatizací, 6 airbagy 
a ESC s multikolizní brzdou. Navíc s  nancováním ŠKODA Finance od ŠkoFINu povinné ručení za 1 Kč ročně. Zeptejte se nás na on-line 
chatu, zavolejte na Infolinku ŠKODA 800 600 000 nebo navštivte svého prodejce vozů ŠKODA.

NEPŘEHLÉDNU
TELNÁ

Zcela nová ŠKODA Fabia s novými úspornými motory

Kombinovaná spotřeba a emise C02 vozů Fabia: 3,4–4,8 l/100 km, 88–110 g/km

Stáhněte si interaktivní 
katalog do svého 
mobilního zařízení. 
Dostupný od 12/2014.

mojeskodafabia.czmojeskodafabia.cz /skodacz /skodacz /skodacz /skodacz
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